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CO NAJDETE V TÉTO ZPRÁVĚ

Lidé i podniky očekávají, že Evropa bude podporovat investice do naší 
budoucnosti. Investice, které nám zlepší život. Investice, které posílí naši bezpečnost 

a nabídnou nám nové příležitosti. V roce 2024 představila skupina EIB strategický plán, 

který řeší právě tyto výzvy. V rámci našich základních strategických priorit se snažíme 

urychlit ekologickou transformaci, zvýšit technologické inovace, posílit bezpečnost 

a obranu a podpořit regionální soudržnost a sociální infrastrukturu. Náš závazek 

podporovat mezinárodní rozvoj a integraci kapitálových trhů zajišťuje silné 

celosvětové zastoupení Evropy. Naše priority podněcují růst, prosperitu 
i technologický a společenský pokrok v jednotlivých členských státech, v celé 
Evropské unii i ostatních částech světa. Odpovídají zároveň agendě evropských 

lídrů v oblasti konkurenceschopnosti, strategické autonomie a hospodářské 

bezpečnosti. Naše práce v těchto oblastech posiluje hlas Evropy ve světě a pomáhá 

řešit geopolitické výzvy dneška. Projekty popsané v této zprávě jsou charakteristické 

pro naši práci v rámci každé z těchto priorit.
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KLÍČOVÉ VÝSLEDKY ZA ROK 2024

Evropský investiční fond (EIF), který je součástí skupiny 
EIB, se specializuje na rizikové financování na pomoc 
mikropodnikům a malým a středním podnikům  
a stimuluje růst a inovace po celé Evropě. Poskytuje 
financování a odborné poradenství pro kvalitní  
a udržitelné investiční a záruční operace. Akcionáři EIF 
jsou EIB, Evropská komise, veřejné a soukromé banky  
a také finanční instituce. 

SKUPINA EIB  
V ROCE 2024

88,8 mld. 

eur

68,2 mld. eur 
 v rámci EU

 EVROPSKÁ  
INVESTIČNÍ BANKA  

V ROCE 2024

8,4 mld. eur  
mimo EU  

EVROPSKÝ 
INVESTIČNÍ FOND  

V ROCE 2024

14,4 mld. 

eur
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VLIV EIB

238 500 
ha

107 370 km 7,2 milionu

14,9 milionu 67,5 milionu

1,5 milionu

305 milionů 

1,1 % 

19 800

49

100 400

2,5 milionu 2 miliony 5,9 milionu 13,7 milionu

14,7 milionu

368 000854 000

Zalesňování a obnova 
lesů

Bytové jednotky s nižší 
energetickou náročností

Lidé s přístupem  
ke kvalitnější zdravotní péči

Nové družice na oběžné 
dráze

Lidé využívající nové 
systémy sběru odpadu

Noví účastníci v sítích 5G

Domácnosti, které mohou 
být připojeny k přenosové 

soustavě 

Lidé s přístupem k lepší 
městské/regionální 

infrastruktuře 

Nová pracovní místa 
vytvořená do roku 2028

Lidé s lepšími 
hygienickými 
podmínkami

Studenti ve vzdělávacích 
zařízeních využívajících 

financování

Instalovaná/
modernizovaná elektrická 

vedení

Nově uskutečněné cesty 
hromadnou dopravou

Vliv na HDP EU do roku 2028

Lidé s kvalitnější 
pitnou vodou

Kapacita pro výrobu 
elektřiny z obnovitelných 

zdrojů energie

Nainstalované chytré 
elektroměry

Vybudované nebo 
zrekonstruované sociální nebo 

cenově dostupné bytové jednotky

Lidé vystavení nižšímu 
riziku povodní

20 964
MWh

Očekávané výsledky nových  
operací podepsaných v roce 2024.  
Veškeré údaje jsou neověřené 
auditorem a předběžné.
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SKUPINA EIB  
VE VAŠÍ ZEMI

       

Tmavší odstíny představují vyšší investice ve smyslu procenta HDP.

727 milionů eur 0,1 % HDP

3,1 miliardy eur 0,3 % HDPIRSKO

249 milionů eur 0,3 % HDP

12,6 miliardy eur 0,4 % HDP

FRANCIE

NIZOZEMSKO

2,1 miliardy eur 0,5 % HDP

DÁNSKO

2,1 miliardy eur 0,3 % HDP

BELGIE

LUCEMBURSKO

921 milionů eur

SPOLEČNĚ PRO VÍCE 
STÁTŮ EU

2,1 miliardy eur 0,7 % HDP

PORTUGALSKO

12,3 miliardy eur 0,8 % HDP

ŠPANĚLSKO
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ITÁLIE
11 miliard eur 0,5 % HDP

1,9 miliardy eur 0,3 % HDP

ŠVÉDSKO

2,3 miliardy eur 0,8 % HDP

FINSKO

498 milionů eur 1,3 % HDP

ESTONSKO

82 milionů eur 0,2 % HDP

LOTYŠSKO

449 milionů eur 0,6 % HDP

LITVA

5,7 miliardy eur 0,7 % HDP

POLSKO

9,6 miliardy eur 0,2 % HDP

NĚMECKO

2,5 miliardy eur 0,8 % HDP

ČESKO

355 milionů eur 0,3 % HDP

SLOVENSKO

1,7 miliardy eur 0,3 % HDP

RAKOUSKO

314 milionů eur 0,2 % HDP

MAĎARSKO

284 milionů eur 0,4 % HDP

SLOVINSKO

1,2 miliardy eur 1,4 % HDP

CHORVATSKO 2,4 miliardy eur 0,7 % HDP

RUMUNSKO

388 milionů eur 0,4 % HDP

BULHARSKO

2,2 miliardy eur 0,9 % HDP

ŘECKO

225 milionů eur 0,7 % HDP

KYPR

72 milionů eur 0,3 % HDP

MALTA
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EIB VE VAŠEM SVĚTĚ

VÝCHODNÍ  
SOUSEDSTVÍ 
894 milionů eur

UKRAJINA 
266 milionů eur

JINÉ 
483 milionů eur

ZÁPADNÍ BALKÁN  
A TURECKO 
677 milionů eur

LATINSKÁ AMERIKA 
A KARIBIK 
1,2 miliardy eur

SUBSAHARSKÁ 
AFRIKA 
2,0 miliardy eur

JIŽNÍ SOUSEDSTVÍ 
1,6 miliardy eur
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Evropská investiční banka neschvaluje, nepřijímá ani nehodnotí právní status jakéhokoli území, hranic, barevného vyobrazení, hodnot či informací uvedených na této mapě.

Poté, co EU v listopadu 2011 uvalila sankce na Sýrii, pozastavila EIB v této zemi veškerou úvěrovou a poradenskou činnost. EIB však patří do hlavní skupiny dárců, která sleduje tamní situaci pod 
společným vedením EU a OSN. 

ASIE  
1,3 miliardy eur

CELKEM  
MIMO EU  

8,4 miliardy eur
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NAŠE ZÁKLADNÍ

STRATEGICKÉ 
PRIORITY



Díky své poloze poblíž 
města Dunkerk může 
„gigafactory“ společnosti 
Verkor snadno dovážet 
suroviny i expedovat 
baterie, které zde vyrábí.

50,7 
miliardy 

eur



KLIMA
“ Jednou z nejnaléhavějších výzev, které dnes před Evropou stojí, je rozvoj a zavádění 
nových čistých technologií. Ačkoli inovace v této oblasti postupují nebývalým tempem, snaha 
přetavit je ve škálovatelná řešení připravená k uvedení na trh – a to zejména v podobě 
ukázek absolutních novinek – zůstává i nadále obrovským a nákladným úkolem. Takovéto 
průkopnické projekty s sebou často nesou značná rizika, přičemž překážky, které jim stojí 
v cestě, lze překonat jen úzkou spoluprací veřejného a soukromého sektoru. Naším cílem je 
pomáhat firmám z tohoto odvětví, nacházejícím se ve fázi růstu, se získáváním potřebného 
financování – chceme být katalyzátorem silných partnerství, jež umožní zavádět tyto 
transformační technologie rychleji. Podporou těch nejslibnějších evropských podniků 
v oblasti čistých technologií chceme dále posunout transformaci energetiky, posílit 
hospodářskou odolnost a zajistit Evropě dobrou pozici v globální čisté ekonomice. ”
Irene Gálvez Verdú, vedoucí oddělení investic do čistých technologií a růstového kapitálu, ředitelství EIB pro operace

“ Znepokojující ničivé bouře, sucha a přívalové deště, které v posledních letech zasáhly 
Evropu, nám připomněly čím dál větší potřebu zaměřit se na financování odolné ekologické 
infrastruktury. Evropská investiční banka má v tomto ohledu výsadní postavení, protože je 
schopna na tyto účely přispívat ve velkém, podporovat politické kroky vlád a lákat  
k financování kroků v oblasti ochrany klimatu velké soukromé investory. Věřím, že jako 
klimatická banka EU můžeme být v tomto ohledu ještě aktivnější a můžeme svou činnost 
v tomto směru dál posilovat, a zároveň dokážeme udržet jasné, dlouhodobé politické 
směřování, dokonale doplňující všechny ostatní strategické priority.  ”
Dirk Roos, vedoucí oddělení programů transformace energetiky, ředitelství EIB pro projekty
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ENERGIE Z HLUBIN ZEMĚ

V Německu začali využívat speciální vrty k čerpání geotermální energie 
z hornin pod povrchem země – jde o inovativní řešení, které není závislé na 
podzemních zásobách vody  

D aniel Mölk si poprvé našel práci v bavorském městečku Geretsried kolem roku 2010. Úkolem 
projektu bylo hledat zásoby horké podzemní vody, již by místní energetické společnosti mohly 

použít k výrobě hydrotermální energie. Mölk se svým týmem sice vodu nenašel, ale dozvěděl se téměř 
vše o půdě a skalních útvarech v okolí města. Položil tak základy průkopnického projektu využití 
geotermální energie, který se na stejném místě uskutečnil o 13 let později.

Geotermální energie se zpravidla získává pomocí vrtů z podzemních zásob vody či páry. V Geretsriedu 
a na mnoha dalších místech však není podzemní voda k dispozici, nebo se k ní nelze dostat. Daniel Mölk, 
který je nyní ředitelem německé pobočky kanadské firmy Eavor, proto vrtá hluboko do země a odebírá 
teplo přímo z hornin.

V Geretsriedu se s pomocí grantu ve výši 91,6 milionu eur z Inovačního fondu EU a 45 milionů eur od 
Evropské investiční banky právě teď staví první komerčně využitelný projekt, a to pod názvem Eavor-Loop. 
Jedná se o inovativní řešení, které zajistí čisté a obnovitelné teplo a elektřinu pro v přepočtu 
30 000 domácností v regionu. 

Systém připomíná obří podzemní radiátor. Technici společnosti Eavor nejdříve provedou dva svislé vrty 
do hloubky 4 500 až 5 000 metrů. Poté ze základny každého vrtu vyhloubí 12 párů horizontálních 
laterálních štol o délce 3 000 až 3 500 metrů, což odpovídá celkem asi 80 km vrtů na každou smyčku. 
(Systém v Geretsriedu bude mít takové smyčky celkem čtyři.) Obří radiátor se následně naplní čistou 
vodou a čerpadlo spustí oběh. Když se pak čerpadlo vypne, systém dál funguje sám na principu tzv. 
termosifonu. Tím se rozumí, že voda se ve spodní části systému ohřívá vedením tepla (neboli kondukcí) 
z podzemních hornin a přirozeně stoupá k povrchu, kde ji lze využívat přímo k vytápění nebo k výrobě 
energie. Takové řešení produkuje méně skleníkových plynů než běžné geotermální systémy, protože do 
něj není třeba opětovně vstřikovat nové kapaliny a nevyžaduje rozsáhlé používání čerpadel.  

První smyčka projektu Eavor-Loop v Geretstriedu má být spuštěna do konce roku 2024. Všechny čtyři 
smyčky by pak měly být v provozu do roku 2026. Společnost souběžně pracuje ještě na druhém projektu 
v Hannoveru.

“ Když se pak čerpadlo vypne, systém dál 
funguje sám. ” 
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ROZVODNÁ SÍŤ PRO ZELENÉ 
SRDCE NĚMECKA 

Modernizace durynské rozvodné sítě umetá cestu k dekarbonizaci

V zájmu snížení emisí CO
2
 a posílení své energetické bezpečnosti Evropa masivně investuje do 

obnovitelných zdrojů energie, jako jsou vítr či slunce. Výroba elektřiny z těchto zdrojů je však 
závislá na vrtoších počasí, a provozovatelé elektrických rozvodných sítí tak mají problém předvídat a řídit 
nabídku a poptávku. Využívání obnovitelných zdrojů také znesnadňuje udržování stálé elektrické 
frekvence v těchto sítích. Tím je ovšem ohrožena jejich stabilita, protože systém je méně odolný vůči 
náhlým poruchám, jako je výpadek důležitého generátoru či náhlý pokles síly větru. 

Společnost TEAG, která provozuje rozvodnou síť v německém Durynsku, je jedním z mnoha evropských 
distributorů, kteří investují nemalé prostředky do řešení těchto překážek na cestě k dekarbonizaci. 
Durynsko, známé pro své husté lesy jako „zelené srdce Německa“, vyrábí více než 57 % elektřiny 
z obnovitelných zdrojů, a z toho 22,4 % z větrné energie. 

V dubnu 2024 podepsala společnost TEAG v rámci plánu Evropské unie 
REPowerEU smlouvu s Evropskou investiční bankou o úvěru ve výši 400 milionů 
eur. Ten jí má pomoci financovat investiční program v celkové hodnotě 
600 milionů eur, jehož cílem je modernizace rozlehlé regionální sítě společnosti. 
Tato síť zajišťuje dodávky elektřiny do 620 obcí, z nichž mnohé jsou městečka 
s 10 000 až 20 000 obyvateli. Díky úvěru od EIB bude společnost TEAG moci 
zdvojnásobit své investice do rozvodné sítě a zaměstnat nejméně 300 dalších 
pracovníků. 

„Očekáváme masivní nárůst poptávky po obnovitelných zdrojích energie,“ vysvětluje Mike Karaschinsky, 
který je ředitelem divize ve společnosti TEAG. „Německo přešlo od vysoce centralizovaného systému 
postaveného na uhelných a jaderných elektrárnách, které se nacházejí blízko center spotřeby, k vysoce 
decentralizovanému systému, v němž se elektřina vyrábí v okamžiku, kdy jsou pro to nejvhodnější 
klimatické podmínky. Výzvou je rozpoznat, kudy budou probíhat budoucí toky energie a které trasy 
budou nejvytíženější.“ 

Inteligentní síť

V rámci investičního programu budou instalovány nové kabely a nadzemní vedení všech napětí. U dalších 
proběhne výměna.  Bude rovněž nutné vybudovat rozvodny a moderní síťové prvky pro automatizovaný 
digitální dispečink. Tyto investice jsou nezbytné pro modernizaci sítě, jež umožní připojení více 
decentralizovaných výrobců a uživatelů solární a větrné energie. Mezi ně patří i spotřebitelé, kteří chtějí 
využít digitální transformaci a připojit do sítě své solární panely, tepelná čerpadla či nástěnné boxy. 

„S nárůstem elektromobility a s ohledem na využívání autobaterií a nabíjecích systémů, které jsou 
schopny vracet energii zpět do sítě, musíme investovat prostředky do mnohem inteligentnější sítě,“ 
dodává Karaschinsky. 

“ Očekáváme 
masivní nárůst 

poptávky po 
obnovitelných 

zdrojích energie. ” 
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GIGAIMPULS PRO BATERIE

Francouzský startup Verkor buduje ve městě Dunkerk gigatovárnu, která 
zajistí průmyslovou výrobu bateriových článků pro 300 000 elektromobilů 
ročně  

V červenci 2020 založil Benoît Lemaignan spolu s pěti kolegy firmu Verkor. Název této francouzské 
společnosti, jež se zaměřuje na výrobu baterií, odkazuje na pohoří Vercors, tyčící se nad 

Lemaignanovým rodným Grenoblem. Růst firmy byl stejně strmý jako svahy těchto hor. 

Po vstupní investici ve výši 250 milionů eur, jež byla určena na vybudování inovačního centra v Grenoblu, 
se společnosti podařilo rychle získat další finanční prostředky, včetně 650 milionů eur v podobě státních 
dotací vyplacených v rámci plánu Francie 2030. Ten má prostřednictvím masivních investic do 
inovativních technologií a ekologické transformace pomoci francouzskému průmyslu držet krok s dobou. 
Zmíněné dotace zahrnovaly 60 milionů eur od regionu Hauts-de-France a 30 milionů eur od města 
Dunkerk.

V dubnu 2024 schválila Evropská investiční banka s podporou programu InvestEU přímé úvěry ve výši 
270 milionů eur, které společnost Verkor použije na výstavbu gigafactory v přístavním městě Dunkerk. 
Kromě toho banka plánuje podepsat zprostředkované úvěry se zúčastněnými komerčními bankami. Tím 
by celkové financování projektu mohlo dosáhnout úrovně 400 milionů eur. 

Nestabilní trhy

Žádné z těchto investic ale nejsou bez rizika. 

„Získat miliardové kapitálové a dluhové financování na trhu s bateriemi pro elektromobily není pro 
startupy, jako je Verkor, snadné,“ vysvětluje úvěrový pracovník Evropské investiční banky Olivier Kueny, 
který na transakci pracoval. „Poptávka po elektromobilech a ceny surovin jsou velmi nestálé a takovéto 
megaprojekty čelí technologickým, tržním i stavebním rizikům. Kvůli nim je strukturování finanční stránky 
projektu pro sponzory i věřitele delikátní záležitostí.“ 

Baterie tvoří 30 % až 50 % nákladů na každý elektromobil. Elektroauta jsou zároveň i nadále dražší než 
srovnatelné automobily na fosilní paliva. Výrobci se pokoušejí tyto náklady snížit, a zajistit tak 
konkurenceschopnost evropských elektromobilů oproti vozům spalujícím fosilní paliva a elektromobilům 
vyráběným v Asii. „Jedná se o vysoce konkurenční odvětví,“ konstatuje vedoucí inženýr Evropské 
investiční banky Jonas Wolff. „Existuje zde také technologické riziko, protože výrobci neustále posouvají 
hranice možného, jen aby z článků dostali ještě více a byli schopni snížit jejich cenu.“ 

Jak posouvat hranice

Kupříkladu katoda, která je klíčovou součástí lithium-iontové baterie, je vyrobena z niklu, manganu 
a kobaltu, s příměsí lithia a dalších kovů. „Složení této směsi je obchodním tajemstvím,“ říká Wolff. 
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Tyto kovy jsou drahou a velmi nestálou komoditou, mají složité dodavatelské řetězce a procesy těžby 
i výroby. Trendem je proto omezovat množství této drahé a nestabilní komodity ve směsi, a snížit tak 
náklady a posílit cenovou stabilitu. S dodavatelskými řetězci, které se často nacházejí mimo Evropskou 
unii, jsou spojeny také otázky dodržování příslušných předpisů. „Snažíme se zajistit lokální výrobu 
materiálů a tu pak rozšiřovat do Evropy i mimo ni,“ popisuje zakladatel společnosti Benoît Lemaignan. 
„Některé materiály se i dál budou dovážet z Afriky, Jižní Ameriky a Asie. Dodávky lithia ale budeme 
zpravidla získávat z evropských zemí. Nikl budeme pořizovat částečně z Evropy a kobalt z Maroka. Tyto 
hodnotové řetězce postupně budujeme společně s firmou Renault.“ 

Umístění gigafactory v blízkosti dunkerského přístavu usnadní dovážení surovin a expedici hotových 
výrobků do továren automobilky Renault. Očekává se, že továrna se čtyřmi výrobními linkami bude ročně 
produkovat bateriové články až pro 300 000 vozidel. Předpokládá se také, že do roku 2030 vznikne 
v Dunkerku díky projektu 1 500 až 2 000 pracovních míst. 

 

“ Tato operace splňuje všechny požadavky. Jde o inovativní 
evropský startup, který usnadňuje ekologickou transformaci 

evropského automobilového odvětví a přispívá ke globální 
konkurenceschopnosti Evropy v klíčovém odvětví. ”
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DÓM OBNOVITELNÝCH 
ZDROJŮ

Oxid uhličitý způsobuje změnu klimatu. Italská společnost ale nyní přišla na 
to, jak tento plyn využít k ukládání energie z obnovitelných zdrojů, a tedy 
pro boj s globálním oteplováním

V centrální části Sardinie se na obzoru vznáší mohutný balon. Je plný oxidu uhličitého, jednoho 
z hlavních skleníkových plynů, které způsobují nebezpečné změny našeho klimatu. Přesto by 

právě tento plyn, který vede ke globálnímu oteplování, mohl sehrát důležitou roli v boji proti změně 
klimatu. Milánský startup s názvem Energy Dome používá tento obří balon – známý také jako dóm – jako 
klíčovou součást svého zařízení Baterie CO2. 

„Obnovitelné zdroje v současné době přebírají vůdčí roli při výrobě energie. Má to ale háček – slunce 
občas nesvítí a vítr občas nefouká,“ vysvětluje personální ředitel společnosti Energy Dome Paolo Cavallini. 
„Elektřinu z obnovitelných zdrojů ale potřebujeme ve dne i v noci. Musíme tedy najít řešení pro 
dlouhodobé ukládání energie.“

Právě ukládání energie je chybějícím článkem revoluce spojené s využitím obnovitelných zdrojů. 
Producenti energie musí mít možnost ukládat energii z větru či slunce a využívat ji v dobách nízké 
produkce. Inovátoři zkoušejí celou řadu různých metod, jak tento problém řešit, a projekt Energy Dome 
je jedním z nejslibnějších. Společnost je díky svému inovativnímu řešení schopna uchovávat energii po 
dobu až deseti hodin při polovičních nákladech oproti lithium-iontovým bateriím. „Tato doba je klíčová, 
protože díky ní mohou obnovitelné zdroje nahradit fosilní paliva a tvořit až 90 % evropského 
energetického mixu,“ tvrdí Cavallini.

Pilotní závod Energy Dome – první svého druhu – je v provozu dva roky. V obci Ottana na Sardinii je nyní 
ve výstavbě plnohodnotné zařízení, jež bude schopno na jedno vybití dodat 200 MWh elektřiny, což 
odpovídá 2 439 bateriím automobilu Tesla Model 3 Long Range. 

„Dlouhodobé ukládání energie je chybějícím článkem v procesu transformace energetiky,“ vysvětluje 
Cavallini a dodává: „Jsme přesvědčeni, že s naší technologií můžeme být v čele tohoto přerodu.“

Když se zátěž změní v sílu

Během dne využívá Baterie CO
2
 přebytečnou energii z místní rozvodné sítě – obvykle dodávanou ze 

solárních zdrojů – ke stlačování a zkapalňování oxidu uhličitého a jeho ukládání do ocelových nádrží. Těží 
přitom ze skutečnosti, že oxid uhličitý je, na rozdíl od vzduchu, schopen při vysokém tlaku a běžné teplotě 
přeměny na kapalinu. Při stlačování vzniká zároveň teplo, které se ukládá do speciálních zásobníků 
tepelné energie. Když je potřeba elektřina, proces se obrátí. Uložený kapalný oxid uhličitý se v zásobnících 
zahřeje a přemění se zpět na plyn. Ten se pak vrátí do dómu. Než tam však doputuje, roztočí turbínu, jež 
vyrábí elektřinu.

„Celý proces tvoří uzavřenou smyčku, která vrací do sítě 75 % energie původně spotřebované během 
nabíjení,“ konstatuje Cavallini. „Oproti jiným elektrochemickým technologiím, které rychle degradují, 
může být tento systém v provozu 30 let bez jakéhokoli znehodnocení.“ 
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Podpora ekologické transformace Evropy 

V rámci boje proti změně klimatu má Evropská unie ambiciózní plán – přejít do roku 2050 na uhlíkově 
neutrální ekonomiku. Aby tohoto cíle dosáhla, bude muset nahradit odstavené výrobní kapacity založené 
na využívání fosilních paliv bezemisními zdroji, a to zejména zdroji obnovitelnými, jako jsou větrná či 
solární energie. 

Řešení, které společnost Energy Dome vyvinula pro ukládání energie, podporují Evropská investiční 
banka a fond Breakthrough Energy Catalyst založený Billem Gatesem. Dohromady firmě poskytly částku 
60 milionů eur. Taková řešení mají klíčový význam z hlediska plnění klimatických cílů starého kontinentu. 
„Jedná se o inspirativní příklad technologie, která přináší revoluční změnu. Právě taková řešení 
potřebujeme nejen v Evropě, ale i v ostatních částech světa,“ říká úvěrový pracovník Evropské investiční 
banky Alessandro Ronzoni, který se na této transakci podílel. „Financování pomůže při výstavbě areálu, 
zavádění technologie a mobilizaci soukromých prostředků.“

Budoucnost dlouhodobého ukládání energie

Baterie společnosti Energy Dome se skvěle hodí k vyrovnávání nabídky energie z obnovitelných zdrojů  
a energetické poptávky a také jako záložní úložiště, které dokáže zajišťovat stabilizaci rozvodné sítě po 
několik dnů v případě špatného počasí, kdy jsou možnosti výroby energie ze solárních fotovoltaických 
panelů omezené.

Zásadní výhodou baterií využívajících oxid uhličitý je také jejich cenová dostupnost. Jsou totiž vyráběny 
z ekologických materiálů a hotových komponent, a jsou tak schopny dodávat elektřinu za nižší cenu než 
lithium-iontové baterie.

„Naše zařízení na Sardinii je prvním plnohodnotným modulem svého druhu, který budeme replikovat po 
celém světě,“ říká Cavallini. „Naše dómy lze provozovat v různých velikostech a konfiguracích.“

“ Dlouhodobé ukládání energie je 
chybějícím článkem v procesu 

transformace energetiky. ”
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KONEČNĚ V BEZPEČÍ

V září 2024 udeřila na jihozápadě Polska ničivá povodeň. Vodní dílo Racibórz 
Dolny ochránilo miliony lidí a prokázalo tak užitečnost protipovodňových 
opatření

S tarosta gminy Lubomia Czesław Burek snil o budoucnosti, v níž budou obyvatelé obce Nieboczowy 
žít bez neustálého strachu z možných záplav. V roce 1997 tuto vesnici v jihozápadním Polsku 

zdevastovala povodeň na řece Odře, nejhorší v historii celého regionu. Řada lidí přišla o své domovy 
a někteří dokonce o život, což těžce zasáhlo místní komunitu. Burek, jehož titul „wójt“ odkazuje na jeho 
postavení v čele sdružení venkovských obcí, slíbil, že se podobné tragédie již nebudou opakovat. 
Příležitost dostát tomuto slibu se naskytla, když polská vláda rozhodla, že nedaleko obce bude v údolí 
řeky Odry vybudováno rozsáhlé vodní dílo Racibórz Dolny. Projektu však stála v cestě zásadní překážka 
– nutnost přestěhovat místní obyvatele. „Všude kolem nás jsou potoky a při extrémním počasí nás vždy 
postihnou bleskové záplavy,“ vysvětluje Burek. „Zůstat na původním místě by znamenalo konec naší 
vesnice.“

Místní se proto rozhodli vybudovat Nowe Nieboczowy. Nová obec vyrostla jen několik kilometrů od té 
původní. Šlo vskutku o nelehké rozhodnutí, ale vyplatilo se. V září 2024 totiž jihozápad Polska znovu 
zasáhly katastrofální povodně, ale díky nové, masivní přehradě zůstala vesnice nedotčena. Kromě ochrany 
obce Nowe Nieboczowy zmírnilo vodní dílo dopady povodně rovněž na více než 2,5 milionu obyvatel 
třech vojvodství: Slezska, Dolního Slezska a Opolska. „Čekali jsme skoro 19 let a museli překonat celou 
řadu překážek, ale nakonec jsme přece jen našli způsob, jak naši komunitu ochránit a uchovat naše 
dědictví,“ dodává s úlevou Burek.

První zatěžkávací zkouška

Při přípravách vodního díla Racibórz Dolny a dalších projektů protipovodňové ochrany podél řek Odry 
a Nisy pomáhalo také partnerství JASPERS financované Evropskou komisí a Evropskou investiční bankou. 
„Přehrada funguje jako obrovský nárazník, který zadržuje záplavovou vodu z Odry a Nisy,“ vysvětluje 
vedoucí inženýr pro vodní hospodářství v Evropské investiční bance Łukasz Wyra, který na projektu 
pracoval. „Jde o klíčovou součást systému protipovodňové ochrany na řece Odře.“

V září 2024 čekala vodní dílo náročná zkouška. Region totiž zasáhly nejsilnější zaznamenané povodně, jež 
svým rozsahem překonaly i historické záplavy z roku 1997. Ty tehdy způsobily nesmírné škody ve 
Vratislavi, kde se dotkly 600 000 lidí. Při bouři Boris byly během pouhých čtyř dnů pětinásobně překročeny 
průměrné zářijové srážky. Déšť způsobil na jihu Polska obří škody. Vodní dílo posloužilo v této kritické 
době natolik dobře, že tisíce vděčných recenzentů na Google Maps neváhaly připomenout oběť, již si 
vyžádala její výstavba – přestěhování místních obcí. „Dílo zachránilo město Racibórz, odkud pochází moje 
matka i její rodiče,“ stojí v jedné z recenzí. „Chtěl bych poděkovat bývalým obyvatelům obcí Ligota 
Tworkowska a Nieboczowy a také 240 rodinám, které se musely přestěhovat.“

Protipovodňová ochrana pro celé Polsko 

Nedávné povodně dokládají význam řízení povodňových rizik, a také prozíravost polské vlády, která po 
celé zemi spustila ambiciózní projekty protipovodňové ochrany ohrožených oblastí, jako jsou Kotlina 
Kłodzka, Sandomierz, Słubice, Żuławy a Węzeł Oświęcimski.
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„Díky financování ze strany Evropské unie jsme dokončili 119 projektů adaptace na změnu klimatu, 
včetně investic zaměřených na zvýšení bezpečnosti při povodních, zadržování vody v krajině a vývoj 
předpovědních a záchranných systémů v Polsku,“ bilancuje ředitel Ministerstva rozvojových fondů 
a regionálního rozvoje Jarosław Orliński. „Bez těchto investic by byl rozsah destrukce obrovský, mnohem 
větší, než k jaké ve skutečnosti došlo.“ 

Rostoucí fenomén

Povodně patří k nejničivějším přírodním jevům a v důsledku změny klimatu přicházejí v čím dál kratších 
intervalech a s větší silou. Vědci předpokládají, že bude minimálně dvakrát častěji docházet ke čtyřdenním 
lijákům, které budou zároveň o 7 % intenzivnější. Pokud se globální teplota zvýší o 2 °C, mohly by se tyto 
bouře vyskytovat o 50 % častěji.

„Potřebujeme více takových projektů. Je třeba rozšířit a zlepšit stávající infrastrukturu, protože postupně 
mizí bezpečnostní rezervy,“ varuje Eckart Tronnier, který vedl poradní tým JASPERS. „Infrastruktura 
protipovodňové ochrany většinu času jen stojí na místě a nemá žádné využití. Až při katastrofě se ukáže, 
jaký význam má pro záchranu životů a prevenci rozsáhlých škod.“ 

Tým technického poradenství v rámci svého nového úkolu pomáhá polským orgánům identifikovat nové 
projekty řízení povodňových rizik a stanovit jejich priority.

Projekty protipovodňové ochrany mohou zároveň vdechnout městům nový život.

„Ve Vratislavi se postupem času objevily nové restaurace a obchody a nábřeží se proměnila v zelené 
plochy s cyklostezkami,“ dodává Eckart Tronnier. „Voda se tak opět stala pro město přínosem.“
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DIGITALIZACE  
A TECHNOLOGICKÉ  
INOVACE

“ Naše podpora průlomových technologií, jako je umělá inteligence, pomáhá urychlovat 
vědecký výzkum, zvyšovat produktivitu a konkurenceschopnost a transformovat obchodní 
modely. Urychluje také transformaci energetiky a posiluje naši bezpečnost a obranu, 
například ve formě technologií kybernetické bezpečnosti. ”
Antonello Locci, vedoucí oddělení inovativních digitálních technologií a zpracovatelského průmyslu, ředitelství EIB pro 
projekty

“ Každá z těchto společností nejen posouvá hranice technologických možností, ale 
posiluje také budoucí autonomii Evropy v kritických odvětvích. ”
Yu Zhang, vedoucí oddělení hlubokých a digitálních technologií a věd o živé přírodě, ředitelství EIB pro operace

“ Naše intenzivní zapojení do financování inovací a digitalizace podporuje snahu Evropy 
o zvýšení konkurenceschopnosti. Díky tomu, že financujeme budování kvalitních základů pro 
vědu a technologie a rovněž rychlý přístup k informacím a digitálním službám, roste inovační 
kapacita Evropy – a v konečném důsledku také počet pracovních míst na starém 
kontinentu. ”
Christine Garburg, vedoucí oddělení pro podniky v oblasti Baltského moře a severní Evropy, ředitelství EIB pro operace

“ Na výzkumných a vývojových činnostech v Evropě, jež přinášejí nové poznatky, se 
významně podílejí i inovativní technologické firmy, které se zaměřují na počáteční fázi vývoje 
zdravotnických technologií. Tento typ investic, řešící dosud neuspokojené potřeby 
zdravotnictví, má velký socioekonomický dopad, včetně významných přínosů pro zdraví. ”
Dana Burduja, vedoucí oddělení věd o živé přírodě a zdraví, ředitelství EIB pro projekty
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SPÁNEK BEZ MASKY

Belgická společnost Nyxoah představila minimalistickou léčbu obstrukční 
spánkové apnoe, která je celosvětově nejčastější poruchou spánku

V zhledem k obrovské poptávce ze strany pacientů a aktuálně omezeným možnostem léčby došla 
tato společnost, specializující se na vývoj zdravotnických technologií, k závěru, že právě léčba 

obstrukční spánkové apnoe pro ni může být klíčovým trhem. Rozhodla se proto vyvinout nový přístroj, 
který by tuto poruchu řešil. „Jedním z hlavních faktorů našeho rozhodování byl vysoký podíl pacientů, 
kteří se rozhodnou nepokračovat ve standardní léčbě přetlakem v dýchacích cestách, jež je pro léčbu 
obstrukční spánkové apnoe momentálně první volbou,“ vysvětluje výkonný ředitel společnosti Nyxoah 
Olivier Taelman. „Výrazná a dosud neuspokojená poptávka po řešení, jež by vycházelo primárně z potřeb 
pacienta, nás přiměla k vývoji minimálně invazivního neurostimulačního zařízení.“ 

Inovativní design přístroje Genio by mohl být velkým přínosem pro 14 % mužů a 7 % žen, kteří podle 
odhadů trpí mírnou až těžkou spánkovou apnoe. 

Standardní léčba pomocí přístrojů využívajících „kontinuální přetlak v dýchacích cestách“ vyžaduje, aby 
pacienti měli celou noc nasazenu nepohodlnou masku. Mnozí tuto léčbu špatně snášejí, je jim nepříjemná 
nebo je ruší ve spánku. Polovina uživatelů proto léčbu během několika let vzdá. 

Evropská investiční banka rozpoznala potenciál přístroje Genio a v červenci 2024 investovala částku 
37,5 milionu eur na podporu dalšího výzkumu a vývoje a také na rozšíření výroby.  

„Naše neurostimulační technologie je navržena tak, aby zvyšovala pohodlí a tím i míru dodržování 
léčebného postupu. Zlepšuje tak pacientům kvalitu života, neboť jim nabízí účinné a pohodlné řešení 
palčivého zdravotního problému,“ vysvětluje Taelman.

Minimálně invazivní přístroj

Při obstrukční spánkové apnoe dochází v důsledku zúžení či uzavření horních cest dýchacích opakovaně 
k přerušení dýchání. Tento problém je často způsoben uvolněním měkkých tkání v krku. Klinické studie 
prokázaly, že postupem času výrazně vzrůstá úmrtnost neléčených pacientů trpících touto poruchou. 
Obstrukční spánková apnoe, není-li léčena, totiž může zdvojnásobit riziko mrtvice a pětinásobně zvýšit 
riziko úmrtí na kardiovaskulární onemocnění. Neřešená spánková apnoe může být také příčinou ospalosti 
a špatné koncentrace během dne. Zvyšuje rovněž riziko vysokého krevního tlaku a cukrovky 2. typu.

Přístroj Genio se během krátkého ambulantního zákroku implantuje pod bradu pacienta, zhruba 2 cm 
hluboko. Funguje bez externí baterie či viditelných součástí a zaručuje tak pohodlí pacienta i diskrétnost. 
Nejdůležitější sval jazyka se nazývá „genioglossus“ a jeho nerv „hypoglossus“. Genio tento nerv stimuluje 
na levé i pravé straně těsně pod bradou. Vyvolává tím kontrakci zadní části jazyka, který se jemně 
posunuje dopředu. Stimulací tohoto nervu systém brání zapadnutí jazyka zpět do krku a zajišťuje, aby 
dýchací cesty zůstaly otevřené po celou noc. 
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TECHNOLOGIE  
BEZ DATA SPOTŘEBY

Finská společnost Swappie inovuje repasování chytrých telefonů. Snižuje 
tím emise uhlíku, minimalizuje množství elektroodpadu a šetří důležité 
suroviny

V roce 2023 si Evropané pořídili 130 milionů nových chytrých telefonů. Při výrobě každého z nich 
uniklo do ovzduší 80 kg CO2. Přestože repasované chytré telefony vykazují o 78 % nižší uhlíkovou 

stopu než nové přístroje, prodá se použitých telefonů v Evropě jen 25 %. Téměř 98 milionů chytrých 
telefonů se tedy nerepasuje. To je ovšem promarněná příležitost k podstatnému snížení emisí uhlíku. 
Finská společnost Swappie repasuje a dále prodává chytré telefony, a pomáhá tak zákazníkům snižovat 
jejich uhlíkovou stopu a zapojit se do oběhového hospodářství.

Vše začalo, když Sami Marttinena podvedli. 

„Koupil jsem si na internetu použitý telefon, ale ten nikdy nedorazil,“ vzpomíná Marttinen. Když si Sammi 
a jeho obchodní partner uvědomili, že podobné podvody jsou běžnou záležitostí, napadlo je, že jde 
o zajímavou příležitost k podnikání. „Hned druhý den se ve mně probudil podnikatel. Udělali jsme si 
průzkum a zrodila se Swappie.“

Společnost, kterou Marttinen založil, je dnes největším evropským repasovatelem iPhonů. Má více než 
2 miliony zákazníků ve 13 zemích. „Pokud lidé důvěřují trhu, jeví větší ochotu používat oběhové produkty,“ 
říká Marttinen. „Prodloužení životnosti chytrého telefonu o jediný rok sníží emise uhlíku za celou dobu 
jeho životnosti o celou třetinu.“

Úspora surovin

Evropská unie ročně vyprodukuje 5 milionů tun elektroodpadu. Chytré telefony hrají v tomto ohledu 
zásadní roli, protože obsahují důležité suroviny, jako je kobalt a lithium. Pokud by se v roce 2023 
repasovalo nebo recyklovalo byť i jen 50 % prodaných chytrých telefonů, mohla by Evropa ušetřit nebo 
znovu využít 1 365 tun kobaltu a 195 tun lithia, což je více než polovina z 380 tun, které v tomto roce 
vytěží největší evropský producent těchto materiálů – Portugalsko.

Proto Evropská investiční banka podpořila společnost formou rozvojového úvěru ve výši 17 milionů eur, 
který poskytla v rámci programu InvestEU. „Aktivity společnosti Swappie jsou v souladu s naším závazkem 
podporovat oběhové hospodářství a udržitelné inovace,“ vysvětluje úvěrová pracovnice Iwona Biernat, 
která na tomto projektu pracuje.

Úvěr pomůže společnosti dále rozvíjet její činnost v oblasti výzkumu a vývoje a také robotiky. Urychlí se 
tak opravy iPhonů a zvýší jejich spolehlivost. K růstu sektoru repasování telefonů je však třeba ještě jeden 
důležitý prvek. Podle Eurostatu méně než třetina Evropanů prodává nebo recykluje své staré telefony 
a téměř polovina si je nechává v domácnosti. „Musíme lidi přimět, aby své staré chytré telefony prodávali,“ 
zdůrazňuje Marttinen. 
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SVEZTE SE AUTEM ŘÍZENÝM 
NA DÁLKU

Německý startup Vay zavádí inovativní službu sdílení na dálku řízených 
elektromobilů

K dyž Thomas von der Ohe stavěl v roce 2017 v Silicon Valley autonomní vozy, byli všichni 
přesvědčeni, že do tří let budou auta bez řidiče běžnou věcí. „Toto tříleté okno se ale stále o rok 

posouvalo,“ připomíná německý inovátor von der Ohe, který je nyní spoluzakladatelem a generálním 
ředitelem společnosti Vay – startupu zaměřeného na mobilitu bez řidiče. Pak ho ale něco napadlo. Proč 
čekat na zdokonalení autonomních vozidel a nezavést čisté a efektivní sdílení vozidel řízených na dálku 
tzv. teleřidičem? Dal proto výpověď, vrátil se do Evropy a zde spojil síly s dalšími dvěma evropskými 
inženýry, Fabriziem Scelsim a Bogdanem Djukičem. Společně pak založili v Berlíně firmu Vay. 

Její technologie funguje takto: Uživatel si objedná vůz prostřednictvím aplikace a vyškolený teleřidič – 
který automobil ovládá na dálku – jej přistaví na určené místo. Zde si uživatel vůz převezme a řídí jej ručně 
stejně jako běžné vozidlo. Po skončení jízdy uživatel ukončí v aplikaci pronájem, vystoupí a teleřidič auto 
zaparkuje nebo odveze k dalšímu zákazníkovi. Řidiči ovládající vůz na dálku jsou do svého úkolu zcela 
ponořeni. Kamerové senzory totiž snímají okolí vozu a přenášejí je na obrazovky teleřidičovy stanice. 
Prostřednictvím mikrofonu jsou do sluchátek přenášeny i zvuky z provozu, například houkání sanitek a 
další výstražné signály. „Věříme v budoucnost, kde budou lidé spolupracovat s počítači,“ říká von der Ohe. 
„Namísto toho, abychom přešli přímo ze 100% řízení lidmi na 0 % člověka a 100 % počítače, volíme raději 
strategii postupného zavádění autonomního řízení.“

Vay v Las Vegas

V lednu 2024 zahájila společnost Vay první komerční provoz v americkém Las Vegas, kde aktuálně pro 
vozidla bez řidiče neplatí tak přísné předpisy jako v Evropě. Společnost plánuje tuto službu v Las Vegas 
dále rozšiřovat a postupně ji zavádět i v Evropě. Na starém kontinentu je zatím prvním a jediným 
provozovatelem, jehož auta jezdí po ulicích bez záložního řidiče. V německém Hamburku totiž získala 
v roce 2023 povolení k provozu vozidel bez přítomnosti řidiče. V červnu 2024 oznámila, že navázala 
spolupráci s belgickým provozovatelem sdílených automobilů Poppy. Jejím úkolem bude zavést v Belgii 
řízení vozů na dálku. V září 2024 podepsala Evropská investiční banka s podporou programu InvestEU 
smlouvu o investici ve výši 34 milionů eur ve formě rozvojového úvěru, který má společnosti Vay pomoci 
urychlit vývoj jejích služeb a technologií. „Evropská investiční banka nám pomohla tím, že nám zajistila 
dobré finanční podmínky, jež nám umožní posunout naši technologii zase o krok dál,“ shrnuje von der 
Ohe. „Pomůže nám to uvést naši technologii na více trhů, zejména v Evropě.“

“ Věříme v budoucnost, kde budou lidé 
spolupracovat s počítači. ” 
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ELEKTRIZUJÍCÍ BUDOUCNOST

Trojice italských inženýrů mění rodinnou firmu v podnik, který bude vyrábět 
vodiče snižující emise oxidu uhličitého a zvyšující výkon elektromotorů

T ři italští inženýři – Filippo Veglia, Francesco Taiariol a Piero Degasperi – odešli z velkých korporací 
a spojili své síly při vývoji technologie, jež by umožnila ekologicky udržitelnou výrobu 

potahovaných měděných drátů pro náročné aplikace, a to bez použití rozpouštědel. Založili k tomu 
společnost Tau Group. „Chtěli jsme vytvořit něco smysluplného,“ vzpomíná Francesco Taiariol, který 
zastává funkci výkonného ředitele společnosti. Jde o velký krok vpřed, pokud jde o motory používané 
v elektromobilech, protože se tak v maximální možné míře zvyšuje jejich kompaktnost a účinnost. Tento 
posun umožňuje a urychluje přechod k elektrifikaci a snížení emisí uhlíku. 

„Pánové přišli s inovativním řešením, které reaguje na potřeby nově vznikajícího trhu a také na nedostatek 
kvalitních řešení nabízených stávajícími výrobci,“ konstatuje úvěrový pracovník Evropské investiční banky 
Alberto Casorati. Ten se podílel na úvěru ve výši 20 milionů eur, který banka společnosti Tau Group 
poskytla v listopadu 2024. „Společnost Tau Group došla k závěru, že z pohledu klientů jde o čím dál 
palčivější problém.“ Financování, které využívá podpory programu InvestEU, pomůže skupině Tau Group 
rozšířit výrobu elektrických vodičů z 2 000 tun až na 12 000 tun ročně.

Jádro elektrifikace

Potahovaný měděný drát je vodič s tenkou vrstvou izolace. Vede elektrickou energii, která se v motorech, 
generátorech a transformátorech přeměňuje na energii magnetickou nebo mechanickou. Materiály 
používané k potahování měděných drátů se za posledních 60 let nijak zásadně nezměnily, a to navzdory 
rychle se měnící povaze elektrických strojů. „Vzniká tak problém, protože tyto vodiče začínají selhávat při 
napětí 800 V, tedy napětí, které je klíčové pro mnoho způsobů využití v elektromotorech,“ vysvětluje 
Taiariol.

Technologie DryCycle společnosti Tau Group potahuje měděné dráty silnými a pružnými technopolymery 
s vyšší chemickou odolností, schopností elektrické izolace a tepelnou stabilitou. Výrobci automobilů 
a konstruktéři elektromotorů tak mohou překonat hranici 800 voltů a dosáhnout potenciálně napětí až 
1 000 voltů.

Bez rozpouštědel, s menší spotřebou energie a nižšími emisemi uhlíku

Tradiční polymerní potahy drátů jsou obvykle aplikovány jako tekuté laky na bázi rozpouštědel. 
Rozpouštědla se při výrobě odpařují, čímž se ovšem uvolňují škodlivé částice. Je nutné je také spalovat, 
a výroba vodičů tak celosvětově způsobuje emise v objemu milionů tun CO

2
. Inovativní postup DryCycle 

nevyžaduje použití rozpouštědel a přísad. Polymer je nanášen v jedné velmi tenké vrstvě, čímž se 
zjednodušuje výroba, snižují náklady a zlepšují parametry pro následné použití. Tento proces, který se 
obejde bez rozpouštědel, spotřebuje přibližně o 80 % méně energie než metody založené na 
rozpouštědlech. „Podstatou řešení od společnosti Tau je efektivní využívání energie,“ podotýká Taiariol.
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JAK NASTARTOVAT EVOLUCI 
MOTOCYKLŮ

Společnost Stark Future chce se svými elektrickými terénními motocykly 
způsobit revoluci v motocyklovém průmyslu a podpořit tak inovace, 
udržitelnost i místní španělskou ekonomiku 

A nton Wass v sobě objevil vášeň pro motorky, když jako malý chlapec v rodném městě nedaleko 
Stockholmu sledoval souseda při motokrosu. Když mu bylo 16 let, spoluzaložil internetový 

obchod s náhradní díly na motocykly, který se časem stal největším e-shopem v tomto segmentu na 
světě. Navzdory úspěchu ale Anton stále snil o tom, že přijde s nápadem, který posune motorky na úplně 
novou úroveň. „Mnoho let jsem bez přestání snil o možnosti vyrábět elektrické motorky, které předčí ty 
nejlepší benzinové stroje,“ vzpomíná. 

V roce 2019 založil firmu Stark Future. Tato společnost se sídlem v Barceloně chce se svými elektricky 
poháněnými terénními stroji navždy změnit motocyklový průmysl. V roce 2021 uvedla na trh model Stark 
VARG (švédsky „silný vlk“), který se stal nejvýkonnějším terénním motocyklem na světě. „V motocyklovém 
průmyslu to bylo něco jako bomba,“ říká Wass. „Myslím, že to byl nejúspěšnější start jakékoli motocyklové 
společnosti v historii.“

Společnost chce v inovacích pokračovat a plánuje své stroje dále zdokonalovat. Právě z tohoto důvodu ji 
Evropská investiční banka podporuje úvěrem ve výši 40 milionů eur, který byl podepsán v září 2024. 

Bez spojky 

Elektrická terénní motorka Stark Future disponuje baterií s kapacitou 6,5 KWh. Ta ve spojení se speciálně 
navrženým motorem, jehož pouzdro rotoru je vyrobeno z uhlíkových vláken, dodává výkon až 80 koní, 
což je o 30 % více než u srovnatelné benzinové motorky o objemu 450 cm3. Konfigurace umožňuje na 
jedno nabití až šest hodin jízdy na technických tratích nebo absolvování celého motokrosového závodu. 
Dobíjení přitom trvá pouhé dvě hodiny.

Financování poskytnuté Evropskou investiční bankou pomůže společnosti vyvinout nové platformy pro 
elektrické motocykly a rozšířit její výrobní kapacity. Finanční prostředky byly vyčleněny v rámci vlajkového 
programu Evropské unie InvestEU, který má do roku 2027 mobilizovat na podporu politických cílů EU 
dodatečné investice z veřejných i soukromých zdrojů v objemu více než 372 miliard eur.

„Podpora začínajících podniků má klíčový význam z hlediska posilování konkurenceschopného trhu 
a udržení znalostí v Evropské unii,“ tvrdí úvěrová pracovnice Evropské investiční banky Joanna Lisboa 
Tiago, která na této transakci pracovala. „Bez finanční podpory se zmenšuje trh s rizikovým kapitálem, 
a klesá tak počet aktérů i jejich ochota riskovat. Naším cílem je tuto mezeru vyplnit.“ 

„ Podpora začínajících podniků má klíčový význam z hlediska 
posilování konkurenceschopného trhu a udržení znalostí v 
Evropské unii. ” 
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EKOLOGICKÉ ŘEŠENÍ PRO 
VÝROBU OCELI

Rakouská společnost snižuje emise uhlíku z výroby drahocenné oceli díky 
masivním investicím do výzkumu zelené energie a špičkových technologií

O celářství produkuje přibližně 7 % celosvětových emisí uhlíku. Evropská investiční banka je 
největším evropským investorem v oblasti klimatu, a může tedy podporovat jen udržitelné 

a inovativní investice do tohoto odvětví. Jednou z transakcí, která v roce 2024 splnila podmínky pro 
podporu ze strany EIB, byl úvěr ve výši 300 milionů eur schválený v červnu loňského roku. Díky němu 
bude významná rakouská ocelárna Voestalpine moci investovat více prostředků do výzkumu 
inovativních výrobků z oceli a do udržitelné výroby.

Tato společnost, která je jedním z největších výrobců oceli v Evropě, použije finance během čtyř let na 
výzkum a vývoj procesů s nižší spotřebou energie a surovin a delší životností výsledných ocelových 
výrobků. 

Jak si udržet náskok v ocelářství

Podle finančního ředitele společnosti Geralda Mayera může intenzivnější výzkum nejen snížit zátěž pro 
životní prostředí, ale z hlediska firmy jde také o hlavní způsob, jak obstát v konkurenci na globálním trhu 
s ocelí. „Čelíme mimořádně obtížnému hospodářskému prostředí, zejména pro evropské ocelářské 
společnosti,“ vysvětluje Mayer. „Naše inovativní výrobky z oceli jsou naštěstí velmi žádané v těch 
nejnáročnějších odvětvích.“ 

Společnost Voestalpine označuje svůj nejnovější projekt v oblasti udržitelné oceli jako „greentec“. Vysoké 
pece, jež produkují hodně emisí uhlíku, částečně nahradí elektrickými obloukovými pecemi, čímž od roku 
2027 sníží emise až o 30 % ve srovnání s rokem 2019. 

V některých případech může Evropská investiční banka rozšířit svou podporu pro ocelářský průmysl 
i mimo oblast výzkumu. Začátkem roku 2024 podepsala smlouvu v hodnotě 314 milionů eur pro novou 
ocelárnu H2 Green Steel, která bude ve švédském Bodenu vyrábět ocel ze železné rudy s využitím vodíku, 
a bude tak vypouštět o 95 % méně uhlíkových emisí.

Pomoc regionům, které budou zasaženy nejvíc

Díky inovacím a investicím je Evropská unie po Číně druhým největším výrobcem oceli na světě. Její 
produkce dosahuje téměř 180 milionů tun ročně, což představuje 11 % celosvětové produkce. Pro 
srovnání, Čína vyrábí zhruba 1 miliardu tun ročně. 

Evropská komise a Evropská investiční banka pracují společně na podpoře výzkumu a inovací zaměřených 
na čistší výrobu oceli. Z různých investičních programů, jako je Horizont Evropa, již byly vydány miliardy 
eur na výzkum zaměřený na snižování emisí ve výrobě oceli a cementu a také v dalších odvětvích 
náročných z hlediska emisí uhlíku. Regionům a státům, které jsou silně závislé na výrobě oceli, těžbě uhlí 
a výrobě cementu, pomáhá Fond pro spravedlivou transformaci přejít na udržitelnější fungování 
společnosti i ekonomiky.
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PŘÍLIV INOVACÍ

Iniciativa Evropské investiční banky podporuje inovace v modré ekonomice, 
udržitelný růst aktivit v sektorech souvisejících s oceány, a také pokrok 
v oblasti mořských technologií a zdrojů

R ene Hansen pracoval více než 20 let v různých odvětvích od snowboardingu až po obnovitelné 
zdroje energie a pomáhal společnostem po celém světě růst a inovovat. Po účasti na nejrůznějších 

globálních projektech ale cítil potřebu zakotvit blíž rodnému Norsku. Příležitost se mu naskytla, když se 
na něj obrátil jistý Konrad Bergström s lákavou vizí – vyvinout elektrickou loď. „Uvědomil jsem si, že své 
úsilí chci napřít do firmy, která si skutečně cení udržitelnosti,“ vysvětluje Hansen. „Přišlo mi to jako ideální 
příležitost sladit svou práci s hodnotami, které jsou pro mě důležité, a ujistit se, že má práce bude mít 
skutečný dopad.“

Společnost, kterou Bergström založil v sousedním Švédsku, si klade za cíl nalézt možnosti ekologičtějšího 
provozu lodí a způsobit tak revoluci v loďařství. Jeho firma, která nese název X Shore, kombinuje sklo 
a uhlíková vlákna, a optimalizuje tak hmotnost, výkon i dopady na životní prostředí. Výsledkem je čtyřikrát 
méně emisí CO₂ než u tradičních lodí s benzinovými motory. „Jízda lodí by měla být v souladu s přírodou,“ 
tvrdí Hansen.

Proto je X Shore jednou ze firem vybraných do programu 20 EU Blue Champions (tedy „Dvacet modrých 
šampionů EU“). Jedná se o iniciativu Evropské investiční banky a Evropské komise, která nabízí bezplatné 
poradenství společnostem s nejlepšími „modrými“ technologiemi a řešeními, jež se zaměřují na aktuální 
problémy v této oblasti. Jejím cílem je zvýšit konkurenceschopnost těchto firem a připravit je na případné 
financování ze strany investorů nebo Evropské investiční banky. Do programu Blue Champions, který byl 
spuštěn v květnu 2024, byly vybrány nejrůznější společnosti z celé Evropy, ať už se zabývají podvodní 
robotikou, ekologickými řešeními pro lodní dopravu a biorafinériemi, aplikacemi pro satelitní data, nebo 
větrnou energií. Zařazení do programu dokládá, že tyto společnosti jsou průkopníky, kteří přispívají  
k zelenější budoucnosti tohoto odvětví. Cílem iniciativy je podpořit udržitelnou modrou ekonomiku 
a upozornit na nutnost přijetí opatření na ochranu a obnovu oceánů pro budoucí generace.

Jedinečný přístup

„Bylo zjevné, že rozvoj modrých technologií v Evropě je závislý na podpoře trhu,“ říká Paulina Brzezicka, 
která působí jako finanční poradkyně Evropské investiční banky a která spolu s hlavní poradkyní 
Antonellou Calvia-Götz program Blue Champions navrhla. „Uvědomily jsme si, že tenhle program si žádá 
něco neobvyklého, něco, co banka nikdy dřív neudělala.“

Nový přístup je založen na otevřené výzvě s cílem identifikovat perspektivní „modré technologie“ 
a nabídnout příslušným firmám možnost využít bezplatné poradenství. To by jim pomohlo zlepšit 
obchodní plány a připravit se na případné financování formou rozvojového úvěru Evropské investiční 
banky nebo ze strany jiných investorů. Žadateli musí být rozvíjející se podniky s důvěryhodnou strategií 
investic do růstu ve výši nejméně 15 milionů eur po dobu pěti let, z čehož polovina by již měla být 
zajištěna od investorů. Musí být dostatečně vyspělé – nebo se k tomu blížit – aby byly způsobilé pro 
případné financování Evropskou investiční bankou.
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SVĚTELNÝ SKOK 

Polský výrobce chce dalším vývojem své technologie fotoniky a infračervených 
detektorů podpořit evropské inovace u přístrojů každodenní potřeby

V 70. letech 20. století začal profesor Józef Piotrowski hledat co nejlepší materiál pro senzorové 
aplikace. Na varšavské Vojenské technické akademii učinil vědecký objev, který pomohl změnit 

svět infračervených technologií. Piotrowski se svým týmem vyvinul detektory, které již nevyžadují 
chlazení kapalným dusíkem. Tato inovace připravila půdu pro založení společnosti VIGO Photonics v roce 
1987. Ta se od té doby specializuje na výrobu přístrojů pro fotoniku (technologie světelných vln) 
a mikroelektroniku. 

Společnost, kterou nyní řídí Józefův syn Adam Piotrowski, chce pokračovat v tradici firemních inovací 
v podobě nové iniciativy pod názvem HyperPic. Cílem projektu je integrovat lasery a fotonické detektory 
do jediného malého čipu, který zcela změní způsob, jakým komunikujeme s přístroji každodenní potřeby. 
„Představte si chytré hodinky, které vám nejen počítají kroky, ale také v reálném čase monitorují hladinu 
glukózy v krvi, nebo ledničku, která vás upozorní, že se vám kazí potraviny,“ popisuje finanční ředitel 
společnosti VIGO Filip Costa. „To jsou jen některé z možností využití technologie HyperPic v oblasti 
spotřební elektroniky, ochrany životního prostředí, medicíny a dalších.“

Evropská investiční banka podporuje společnost VIGO Photonics rozvojovým úvěrem ve výši 21 milionů 
eur podepsaným v září 2024. Cílem podpory je zajistit, že Evropa bude i nadále na špičce fotonických 
inovací.

Detekce neviditelného

Společnost VIGO Photonics se specializuje na infračervené detektory, kompletní infračervené detekční 
moduly a epitaxní destičky – tedy produkty určené k zachycování a zpracování infračervených signálů. 
Společnost se nyní snaží tyto komponenty integrovat do čipu, který by se vešel na špičku prstu, tzv. 
fotonického integrovaného obvodu. Tyto obvody, jež budou mít důležité využití v zařízeních každodenní 
potřeby a také v domácnostech, představují další velký krok v tomto oboru. Jejich kompaktní rozměry 
umožňují snadné a pohodlné provádění složitých testů a eliminují potřebu plně vybavené laboratoře.

Finanční prostředky EU pomohou společnosti VIGO Photonics zlepšit výkon jejích detektorů a modulů 
a pokročit ve výzkumu a vývoji nových výrobků. 

„Na středoevropském trhu chybí financování vysoce inovativních a riskantních, avšak zároveň převratných 
technologií, které mohou přinést revoluci do řady odvětví a v dlouhodobém horizontu ovlivnit i globální 
ekonomiku,“ tvrdí vedoucí pracovník Evropské investiční banky pro rozvojové úvěry Philippe Hoett, který 
stál v čele financování pro společnost VIGO Photonics. 
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NASTAVITELNÉ PROTILÁTKY 

Léčba polyklonálními protilátkami vyvinutými francouzskou firmou by mohla 
hned na začátku zastavit případný biologický útok nebo další pandemii – 
dokáže totiž držet krok s mutujícími viry

S polečnost Fabentech je v mnoha ohledech produktem nejrůznějších pohrom. Na počátku činnosti 
tohoto francouzského výrobce léků proti smrtícím virům a biotoxinům totiž stály dvě nechvalně 

proslulé události: epidemie Eboly a ptačí chřipky, známé také jako „mor drůbeže“. Bertrand Lépine firmu 
založil v roce 2009 s myšlenkou zdokonalit technologii využívanou na základě licence společnosti Sanofi 
Pasteur, kde dříve působil, a vyvinout tak léčbu polyklonálními protilátkami, která by lépe neutralizovala 
smrtící viry a toxiny než stávající techniky, jako jsou například monoklonální terapie. Od společnosti 
Sanofi Pasteur již v té době byly k dispozici polyklonální protilátky, které brání pronikání hadího a štířího 
jedu do lidských buněk. Lépina napadlo, že stejný přístup by se dal použít i u smrtelných nemocí. 

V roce 2012 už jeho firma prováděla klinické zkoušky léčby ptačí chřipky a v roce 2015 spolupracovala se 
Světovou zdravotnickou organizací a Evropskou agenturou pro léčivé přípravky na zkoumání léčby Eboly. 
V roce 2017 pracovala spolu s francouzskou armádou na vývoji protilátky proti vysoce smrtícímu 
biotoxinu, který pochází z rostlin. Všechny tyto léčebné postupy byly sice slibné, ale žádný z nich nenašel 
skutečné uplatnění na trhu. Až do pandemie covidu totiž Evropa aktivně neřešila potenciální hrozby 
biologických útoků nebo nových forem infekčních onemocnění. Zcela jiná byla situace ve Spojených 
státech, které se po útocích z 11. září rozhodly financovat biotechnologické startupy, jež vyvíjely různé 
léčebné postupy. „V Evropě jednoduše nebylo běžné připravovat se na biologické hrozby,“ vysvětluje 
generální ředitel společnosti Fabentech Sébastien Iva.  

A pak udeřil covid-19.

„Došlo ke změně paradigmatu, protože všechny státy EU se spolu s unijními institucemi začaly náhle 
připravovat právě na takovéto druhy hrozeb,“ konstatuje Iva, který nastoupil do společnosti Fabentech 
v roce 2020, tedy právě v době, kdy pandemie propukala. „Pro tyto účely začaly být vyčleňovány potřebné 
prostředky.“

Příprava na biologické hrozby 

Jedním z takových projektů je HERA Invest. Jedná se o finance poskytované novým úřadem Evropské 
komise pro připravenost a reakci na mimořádné situace v oblasti zdraví (HERA). Komise zřídila úřad HERA 
v roce 2021. Součástí jeho mandátu je i podpora evropských společností a výzkumných aktivit, které se 
zabývají antimikrobiální rezistencí, biologickou obranou a připraveností na pandemii. 

V říjnu 2024 podepsala Evropská investiční banka se společností Fabentech dohodu o poskytnutí 
rozvojového úvěru ve výši 20 milionů eur. V rámci programu HERA se jedná o vůbec první investici. 
Společnost použije tyto peníze na další vývoj svých léčebných postupů FabShield. Tyto metody využívající 
polyklonální protilátky vznikly na základě původní technologie společnosti Sanofi Pasteur. Financování 
půjde ale také na rozšíření terapií pro léčbu celé řady patogenů, jako jsou virus Nipah či sarbekoviry 
(jedná se o skupinu virů, které stojí za onemocněním covid-19), spolu s rostlinnými toxiny. „HERA je pro 
nás skutečně spolehlivým spojencem, který nám všem pomůže připravovat se na budoucí biologické 
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“ HERA je pro nás skutečně spolehlivým spojencem, 
který nám všem pomůže připravovat se na budoucí 

biologické hrozby, ať už se jedná o úmyslný 
bioteroristický útok nebo přirozeně se vyskytující 

epidemie či pandemie. ”

hrozby, ať už se jedná o úmyslný bioteroristický útok nebo přirozeně vzniklé epidemie či pandemie,“ 
podotýká Iva. 

Společnost Fabentech působí v čele konsorcia e-Fabric složeného z evropských univerzit a firem, které 
pracují na léčbě sarbekovirů, tedy virů, jež by podle Světové zdravotnické organizace mohly vyvolat další 
pandemii. Do rodiny sarbekovirů patří i virus SARS-CoV-2, který stojí za onemocněním covid-19. 
Konsorcium, které pracuje na léčebných postupech založených na postupech využívajících polyklonální 
protilátky, jež vyvinula společnost Fabentech, získalo v lednu 2024 grant ve výši 7,7 milionu eur 
z programu Evropské komise Horizon Europe. 

„Tyto firmy již byly pro tyto aktivity vybrány úřadem HERA a Evropskou komisí,“ říká úvěrový pracovník 
Evropské investiční banky Henri François Boedt, který má na starosti investice do společnosti Fabentech. 
„A věnují se výzkumu právě v oblastech, kde je ho zapotřebí a kde chybí značný objem prostředků.“

Klíčový projekt: covid-19 

Když Iva v červenci 2020 do společnosti Fabentech nastoupil, představenstvo mu uložilo, aby firmu 
přeorientoval na léčbu covidu-19, která byla v té době v centru zájmu veřejnosti. Firma pak s podporou 
fondů EU rychle vyvinula léčbu covidu-19 a jeho variant polyklonálními protilátkami pod názvem 
FabenCOV. Bleskový vývoj vakcín proti covidu-19 a mutacím viru však další poptávku po této léčbě poněkud 
utlumil, i když se ukázala být slibnou při neutralizaci známých variant tohoto onemocnění. 

Evropě ale bylo okamžitě jasné, že je nutné identifikovat další smrtící viry, které by mohly rychle přerůst 
v pandemii, a vyvinout pro tyto potenciální situace potřebné léčebné postupy. Mnoho postupů léčby 
covidu-19 využívalo vysoce cílené monoklonální protilátky, které se v podstatě vážou na spike protein na 
povrchu viru SARS-CoV-2 a brání mu pronikat do buněk. Mnohé z těchto léčebných postupů však 
s postupnými mutacemi viru ztrácejí svou účinnost.

Léčba polyklonálními protilátkami uplatňuje širší přístup k viru nebo toxinu. Identifikuje a zaměřuje se na 
různé receptory, neboli epitopy, které se nacházejí na antigenu. Antigeny jsou zpravidla bílkoviny, lipidy 
nebo nukleové kyseliny, které existují na povrchu viru nebo toxinu. Polyklonální protilátky se vážou na 
několik míst (epitopů) jediného antigenu. Vazbou na epitopy protilátky virus nebo toxin účinně 
neutralizují, neboť blokují jeho schopnost pronikat do lidských buněk a způsobovat zde infekci nebo 
onemocnění. „Polyklonální léčba skutečně zachycuje virus ze všech stran a úhlů,“ vysvětluje Iva. „Pokud 
virus zmutuje, monoklonální protilátky ztrácí schopnost pevně se uchytit, a nejsou tak příliš účinné. 
Polyklonální protilátky jsou ale stále schopny se navázat na část antigenu a tím virus nebo toxin 
neutralizovat.“
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Dánský přístav Esbjerg je již 
důležitým článkem pro 
obsluhu větrných elektráren 
umístěných na moři. Nyní 
bude hrát i bezpečnostní 
úlohu.

1 
miliarda 

eur



BEZPEČNOST  
A OBRANA
“ Tím, že financujeme životně důležitou infrastrukturu a podporujeme společnosti, které 
jsou hybnou silou inovací v tomto odvětví, hrajeme klíčovou roli při posilování bezpečnosti 
a obrany Evropy. Investováním do kybernetické bezpečnosti, technologií dvojího užití 
a odolné infrastruktury posiluje Evropská investiční banka schopnost Evropské unie čelit 
bezpečnostním výzvám a chránit své občany. Naše cílené financování umožňuje 
evropskému průmyslu reagovat na vyvíjející se hrozby a podporovat bezpečnou 
a autonomní Evropu. ”
Timo Kiiha, vedoucí oddělení úvěrů pro veřejný sektor (Rakousko, Německo a severské země), ředitelství EIB pro operace

33BEZPEČNOST A OBRANA 33BEZPEČNOST A OBRANA



ESBJERG ZNOVU MĚNÍ SVOU 
TVÁŘ

Dánský přístav bude využíván pro vojenská plavidla i pro obsluhu větrných 
elektráren na moři

P řístav Esbjerg existuje pouhých 156 let a ve srovnání s mnoha jinými přístavy v Dánsku či jinde 
v Evropě, které už fungují staletí či dokonce tisíciletí, je tedy v podstatě nový. Během relativně 

krátké doby své existence na západním pobřeží Dánska však Esbjerg prošel celou řadou reinkarnací  
a sloužil různým průmyslovým odvětvím – od živočišné výroby v 19. století přes rybolov ve 20. letech 20. 
století až po těžbu ropy a zemního plynu na moři v 60. a 70. letech minulého století. Nyní, když Evropa 
čelí novým výzvám, dekarbonizací počínaje a geopolitickými hrozbami konče, mění Esbjerg znovu svou 
tvář.

„Změnu jsme začali pozorovat už před několika lety,“ konstatuje ředitel přístavu Dennis Pedersen. „Větrné 
elektrárny umístěné v Severním moři budou mít zásadní význam pro energetickou transformaci Evropy, ale 
k tomu, aby se tato transformace stala skutečností, budeme muset investovat hodně peněz do infrastruktury.“

„Poté, co Rusko v roce 2022 napadlo Ukrajinu, jsme si uvědomili, že se musíme starat nejen 
o dekarbonizaci, ale také o bezpečnost evropského kontinentu.“

Esbjerg je již nyní důležitým článkem v odvětví větrné energie na moři, tedy oboru, mezi jehož lídry patří 
i dánské společnosti, jako je Vestas. Přístav, který je součástí transevropské dopravní sítě s kvalitním 
napojením na železniční a silniční infrastrukturu, přestavuje klíčové zázemí pro zhruba 59 projektů 
„offshore“ větrných elektráren v Severním moři.

Připraven na rozšíření...

Větrné turbíny instalované na moři jsou ovšem čím dál větší. A větší.

Kruhové objezdy na silnicích vedoucích do přístavu už byly upraveny tak, aby jimi mohla projíždět  
i mimořádně dlouhá vozidla. Lopatky nových turbín v tomto větrném regionu však mají na délku více než 
100 metrů. Průměr a výška turbín je tak přibližně dvakrát větší, než tomu bylo u jejich předchůdkyň. Jsou 
vyšší než slavná londýnská „okurka“. 

Přeprava a montáž tak masivních konstrukcí vyžaduje speciální zařízení a spoustu prostoru. Přístav 
Esbjerg právě kvůli tomu investuje prostředky do nového terminálu o rozloze 57 hektarů, což je plocha 
větší než 106 fotbalových hřišť.

...a prohloubení

Aby přístav mohl lépe sloužit evropským bezpečnostním a obranným potřebám, pracuje se také na 
prohloubení jeho plavebního kanálu. 

Lodě NATO v minulosti využívaly přístav k dopravě obrněných vozidel, jako jsou americké tanky M1 
Abrams či bojová vozidla pěchoty M2 Bradley. V červnu letošního roku přístav odbavil více než 700 vozidel 
1. bojového týmu těžké brigády americké armády a v roce 2021 více než 300 vozidel pro 81. brigádu 
Stryker její národní gardy. 
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Plavební kanál v přístavu je však příliš mělký na to, aby do něj mohly vplouvat lodě s plným nákladem 
nebo v době odlivu. 

Investice s dvojím užitím

Přístavu Esbjerg přináší dvojí zaměření hned několik výhod. 

„Boom větrné energie z moře potrvá několik desetiletí,“ vysvětluje Pedersen. „Náš investiční plán nám 
pomůže nejen upevnit pozici v tomto odvětví a podpořit energetickou transformaci Evropy. Otevření 
nových tras do Spojených států nás totiž připraví i na to, co bude následovat pak.“

Přístavu se díky posílení jeho role jako dopravního uzlu NATO otevře přístup k významným finančním 
prostředkům od Evropské unie a její investiční složky, tedy Evropské investiční banky. Mezi tyto zdroje 
patří granty z Nástroje pro propojení Evropy a od dánské vlády a také úvěr ve výši 115 milionů eur od 
Evropské investiční banky, jež vyčlenila částku 8 miliard eur na podporu Strategické evropské 
bezpečnostní iniciativy Evropské unie.     

Investice do bezpečnosti a obrany

Vlády unijních států si přejí, aby Evropská investiční banka navýšila svou podporu pro evropskou 
bezpečnost a obranu. Banka proto určila podporu tohoto odvětví jako svou prioritu, upravila svá úvěrová 
kritéria a interní procesy a vyčlenila i více finančních prostředků. V roce 2024 zahájila provoz jednotného 
kontaktního místa pro bezpečnostní a obranné projekty, aby usnadnila přístup firem k financování  
a k poradenským službám. 

„Jedná se o jasný příklad dvojího užití,“ říká Txema Urrutia Aldama, který působí v Evropské investiční 
bance jako specialista na dopravu. „Vlastně jde nejspíš o první velký projekt infrastruktury s dvojím užitím, 
který jsme podpořili.“

JEDNOTNÉ KONTAKTNÍ MÍSTO EIB PRO BEZPEČNOST A OBRANU

V rámci svého akčního plánu pro bezpečnostní a obranný průmysl z května 2024 zřídila skupina Evropské 
investiční banky jednotné kontaktní místo pro bezpečnost a obranu, včetně specializované kanceláře pro 
bezpečnost a obranu a sítě odborníků „Defence Champions“ z celé skupiny EIB. Tato iniciativa nabízí 
jednodušší finanční podporu, odbornou pomoc a snazší přístup k financování ze strany skupiny EIB pro 
evropský bezpečnostní a obranný sektor. Cílem je urychlit investice a využití finančních prostředků ve výši  
6 miliard eur, které jsou stále k dispozici v rámci Strategické evropské bezpečnostní iniciativy (SESI), a dále 
posílit podporu skupiny EIB pro evropskou bezpečnost a obranu.  Jednotné kontaktní místo pro klienty  
a externí aktéry zjednodušuje a usnadňuje přístup k celé škále odborného know-how skupiny EIB, pokud jde 
o finanční a technické otázky. Přihlásit se mohou všechny firmy či inovátoři se sídlem v EU, kteří působí  
v bezpečnostním a obranném průmyslu. Od května do října 2024 již pracovníci kontaktního místa vyřídili více 
než 200 žádostí potenciálních klientů, kteří prostřednictvím zvláštních webových stránek požádali o vysvětlení 
definic, způsobilosti či podmínek financování.

“ Boom větrné energie z moře 
potrvá několik desetiletí. ”
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Modernizace 
železničního spojení 
do města Gdyně má 
klíčový význam pro 
polskou ekonomiku.
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MODERNÍ  
POLITIKA  
SOUDRŽNOSTI
“ Politika soudržnosti je tmelem, který drží naši společnost pohromadě. Naše banka hraje 
ústřední roli, pokud jde o podporu soudržnosti v celé Evropské unii. Financujeme totiž 
projekty, jež vyrovnávají regionální rozdíly, podporují udržitelný rozvoj a posilují 
hospodářskou a sociální integraci. ”
Romolo Isaia, vedoucí oddělení úvěrů pro Slovinsko, Chorvatsko a italský podnikový sektor, ředitelství EIB pro operace

“ Naše projekty dopravní infrastruktury v regionech soudržnosti přinášejí nové 
hospodářské příležitosti pro místní obyvatele. Například modernizace železnice mezi městy 
Kościerzyna a Gdyně zajišťuje dostatečnou kapacitu pro nákladní dopravu mezi přístavem 
a jeho zázemím. Výsledkem je hospodářský rozvoj a zároveň omezení uhlíkové stopy 
a snížení závislosti na „špinavějších“ způsobech dopravy. Zpřístupňuje centra měst 
obyvatelům příměstských a venkovských oblastí podél trati a umožňuje čistou mobilitu. ”
Max Jensen, vedoucí oddělení mobility, ředitelství EIB pro projekty

“ Naším příspěvkem k posilování soudržnosti je podpora investic, jako je nová 
infrastruktura pro kulturní a hudební vyžití v Ostravě. Toto město výrazně poznamenal 
přechod na nízkouhlíkové hospodářství v souvislosti s uzavřením dolů a útlumem těžkého 
průmyslu. Podporujeme zde centrum pro kulturní a kreativní akce, které přispěje  
k diverzifikaci nového hospodářského rozvoje v celém Moravskoslezském kraji. ”
Manuel Dueñas, vedoucí oddělení úvěrů pro veřejný sektor ve střední a jihovýchodní Evropě

37MODERNÍ POLITIKA SOUDRŽNOSTI 37MODERNÍ POLITIKA SOUDRŽNOSTI



TĚŽKÉ ROZHODNUTÍ

Ostrov Ischia se vzpamatovává z ničivého zemětřesení a sesuvu půdy 

N edávný sesuv půdy zůstává pro obyvatele přístavu Casamicciola Terme na ostrově Ischia 
v Neapolském zálivu stále živou vzpomínkou. „Hned nám bylo jasné, že došlo k nějaké tragédii,“ 

připomíná si ony dny starosta Giosi Ferrandino. „Z množství zablácených trosek, které doputovaly až do 
centra města, byl zřejmý rozsah sesuvu půdy a zkázy, kterou na blízké hoře způsobil.“ V roce 2022 
způsobily přívalové deště na hoře Epomeo sesuv půdy, který smetl domy a strhl auta do moře. Tragédie 
za sebou zanechala 12 obětí, včetně třítýdenního dítěte. Došlo k ní jen pět let poté, co si zemětřesení 
o síle 4,0 stupně Richterovy škály vyžádalo na Ischii životy dvou žen a donutilo k evakuaci tisíce obyvatel. 

Obnova ostrova po zemětřesení a sesuvu půdy je obrovským úkolem. „Naším posláním na Ischii je 
postarat se o to, aby italská vláda měla v případě potřeby dostatek finančních prostředků na obnovu 
ostrova,“ říká vedoucí úvěrová pracovnice Evropské investiční banky Claudia Barone, která se podílela na 
přípravě úvěru ve výši 150 milionů eur pro italské ministerstvo hospodářství a financí. Prostředky 
vyčleněné na základě smlouvy podepsané v listopadu 2024 jsou určeny na obnovu veřejné infrastruktury 
a soukromých budov postižených zemětřesením a povodněmi. Jedná se o první část finančního balíčku 
ve výši 1 miliardy eur.

Bezpečnější, odolnější a udržitelné stavby

Ischia je idylický ostrov, známý svými termálními prameny, panenskými plážemi a úchvatnými scenériemi. 
Jde však také o místo, které často ohrožuje zemětřesení. Tento problém se postupem času zhoršuje, 
protože v oblastech se stavebními uzávěrami i v místech zvýšeného rizika, včetně koryt řek, se staví 
nelegální domy a budovy. Půda a stromy tak hůře absorbují vodu, což následně vede k záplavám. 
Přirozená vodní řečiště, jež by měla odvádět z oblasti vodu, byla zatarasena budovami a jsou postupně 
zanášena neodklizenou sutí.

Přístav Casamicciola Terme je pak obzvláště náchylný k sesuvům půdy. Jeho rekonstrukce probíhá již rok. 
Většina z 8 000 obyvatel bude mít možnost postavit si svůj domov znovu, ale celých 20 % se bude muset 
přestěhovat do jiné oblasti ostrova. „Je to těžké rozhodnutí, je však v zájmu bezpečnosti občanů,“ 
vysvětluje Giovanni Legnini, který zastává funkci mimořádného zmocněnce pro obnovu po zemětřesení 
a pověřeného zmocněnce pro mimořádné události spojené se sesuvem půdy na Ischii.

Evropská investiční banka nabídla místním orgánům inovativní studii, která se zabývá klimatickými riziky 
a zranitelností. Tato studie – první svého druhu v Itálii – doporučuje rovněž udržitelné způsoby plánování, 
projektování a provádění rekonstrukce. „Proces obnovy na Ischii probíhá s cílem snížit rizika, jež vedla 
k původní katastrofě, a má tak na celou oblast pozitivní vliv,“ vysvětluje vedoucí inženýr Evropské 
investiční banky Marco Cecchetto. 
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PŘECHOD NA STŘECHY 

Logistická společnost WDP vybavuje své sklady nabíjecími stanicemi pro 
elektromobily a střešními solárními panely, a pomáhá tak nájemcům přejít 
na zelenou energii

P řední belgická logistická a realitní společnost Warehouses de Pauw (WDP) nainstalovala první 
solární panely na střechy svých skladů již v roce 2008. „Instalované panely byly poměrně malé 

a nepokrývaly celou střechu,“ vzpomíná finanční manažerka společnosti WDP Charlotte De Troyer. 
Vysvětluje zároveň, že nájemci tehdy nespotřebovávali tolik elektřiny. Když ovšem poptávka po elektřině 
prudce vzrostla, mimo jiné v důsledku energetické krize po ruské invazi na Ukrajinu v roce 2022, 
rozhodla se společnost WDP svou strategii změnit. „Logistické operace, a zejména doprava, se stále více 
elektrifikují,“ dodává De Troyer. „V rámci tohoto přechodu vzroste poptávka po elektřině v nadcházejících 
letech troj- nebo dokonce čtyřnásobně.“

Společnost WDP chce tuto poptávku uspokojit tím, že namontuje solární panely na celou plochu střech 
svých skladů v Rumunsku, Belgii a Nizozemsku. Solární produkce společnosti se díky tomu do roku 2027 
zvýší až na 350 MW oproti stávajícím 180 MW na začátku roku 2024. Společnost WDP rovněž postupně 
instaluje ve svých skladech 480 dobíjecích stanic, ze kterých budou nabíjeny elektrické nákladní 
automobily převážející zboží do jejích logistických center a z nich. 

Tento druh infrastruktury je nákladný, a Evropská investiční banka proto v červenci podepsala se 
společností WDP smlouvu o úvěru ve výši 250 milionů eur, který je určen k financování tohoto projektu. 

Dodavatelský řetězec v Evropě je čím dál zelenější

Když společnost WDP vyrobí na svých střechách zelenou energii, prodá ji svým nájemcům. Napájení 
samotných skladů takto vyrobenou elektřinou vede jen k drobnému snížení emisí uhlíku, dopad investice 
ale může být i tak obrovský, použije-li se energie ze střešních panelů k nabíjení elektromobilů 
používaných k dodávkám zboží. „Nákladní vozidla stále přijíždějí a odjíždějí, a je tedy důležité pomoci 
našim zákazníkům s elektrifikací jejich dopravních prostředků,“ zmiňuje De Troyer.

Projekty, jako je ten realizovaný společností WDP, budou hrát zásadní roli při snižování evropských emisí 
uhlíku a dosažení nulových emisí do roku 2050. Jde o jeden z několika projektů solárních zařízení, 
v souvislosti s nímž Evropská investiční banka v poslední době podepsala smlouvy s různými logistickými 
společnostmi. David González García, který působí v Evropské investiční bance jako vedoucí inženýr pro 
programy energetické transformace, přitakává. „Výjimečné na tomto projektu je, že pro něj využíváte 
pozemek, který se už používá, a nezabíráte tedy žádnou další půdu,“ vysvětluje. „Máte sklad a na jeho 
střechu jednoduše umístíte solární panely. Může také skutečně pomoci elektrické rozvodné síti.“ 

“ Poptávka po elektřině vzroste 
v nadcházejících letech troj- nebo 

dokonce čtyřnásobně. ”
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ROZŠIŘOVÁNÍ ZELENÉ 
ENERGIE

Elektro Ljubljana zahajuje modernizaci své sítě a urychluje transformaci 
energetiky

S polečnost Elektro Ljubljana, která provozuje největší elektrickou rozvodnou síť ve Slovinsku, se 
rozhodla modernizovat a rozšířit národní rozvodnou síť a pomoci tak splnit klimatické cíle státu. 

S elektrickou infrastrukturou, která pokrývá 30,4 % území země, dosáhne společnost Elektro Ljubljana do 
všech částí středního a jihovýchodního Slovinska. „Plánované investice umožní rozvoj elektrické 
distribuční sítě i v odlehlých oblastech,“ říká předseda představenstva Urban Likozar. „I tyto slovinské 
regiony, které se jinak rozvíjejí pomaleji než městské oblasti, tak budou schopny dosáhnout 
hospodářského a společenského pokroku.“

Pro Slovinsko, které již zaznamenalo značné úspěchy v oblasti obnovitelných zdrojů 
energie, jde o důležitý krok. Stále větší podíl na výrobě elektřiny zde totiž mají vodní 
a solární elektrárny. Národní energetický a klimatický plán země si klade za cíl snížit do 
roku 2033 emise skleníkových plynů ve srovnání s rokem 2005 o 55 % a do roku 2030 
dosáhnout 33 % celkové spotřeby energie z obnovitelných zdrojů.

„Jedním z nejpůsobivějších aspektů tohoto projektu je úloha, kterou sehrává při tolik 
potřebném budování slovinské energetické infrastruktury, jež bude schopna 
integrovat obnovitelné zdroje, a to zejména solární fotovoltaické systémy,“ popisuje 
vedoucí úvěrová pracovnice Evropské investiční banky Katja Belsak. „Rychlý nárůst 

počtu fotovoltaických instalací vytváří obrovský tlak na rozvodnou síť. Ten pak způsobuje zpoždění 
a výpadky dodávek v regionech s přetíženou infrastrukturou.“

To platí zejména v odlehlých oblastech. V září 2024 podepsala Evropská investiční banka smlouvu o úvěru 
ve výši 50 milionů eur, který má společnosti Elektro Ljubljana umožnit rozšíření a modernizaci distribuční 
sítě v centrální a jihovýchodní části země. 

Posílení obnovitelných zdrojů energie 

Společnost Elektro Ljubljana bude modernizovat nadzemní vedení, instalovat podzemní kabely 
a rekonstruovat transformátory a rozvodny. Pomocí zařízení, jako jsou inteligentní měřiče, nabíjecí stanice 
pro elektromobily a tepelná čerpadla, bude schopna lépe uspokojovat poptávku po elektřině s využitím 
čisté energie a digitálních nástrojů. „Lidé se více zapojí do řízení své spotřeby energie a sladí tak své 
každodenní využívání elektřiny s klimatickými cíli,“ uvádí Belsak. „Tato vazba mezi posílením místní 
infrastruktury a globálními cíli v oblasti klimatu je praktickým a inspirativním krokem směrem 
k udržitelnému rozvoji.“

Projekt pomůže Slovinsku přejít na čistší energii, snížit vliv na životní prostředí a usnadnit využívání 
elektřiny v dopravě, průmyslu a dalších odvětvích. Slovinská elektrická rozvodná síť bude spolehlivější 
a účinnější, aniž by zároveň neúměrně vzrostly ceny elektřiny. Tento projekt podporuje i hospodářskou 
a sociální soudržnost, neboť zajišťuje v celém Slovinsku rovný přístup k moderní energetické 
infrastruktuře. 

“ Lidé se více 
zapojí do řízení své 
spotřeby 
energie. ” 
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TRAŤ K MOŘI

Polská společnost modernizuje a elektrifikuje 90 km dlouhou železniční trať 
do Gdyně. Podpoří tak nákladní i osobní dopravu do přístavu a širšího okolí

A leksandra Merchel-Koter slýchala jako dítě příběhy o tom, jak její otec a dědeček pracovali na 
železnici. „Vlaky mám v krvi už od dětství,“ vzpomíná. Rozhodla se proto jít v jejich stopách 

a vystudovala železniční inženýrství na Technické univerzitě v Gdaňsku. Dnes jako projektová ředitelka 
ve společnosti PKP Polskie Linie Kolejowe usiluje o větší a lepší propojení polské železniční sítě. Již více 
než deset let pracuje Aleksandra na projektu, který je blízký jejímu srdci – na modernizaci 90 km dlouhé 
trati číslo 201, jež spojuje města Koscierzyna a Gdyně v severním Polsku. Cílem projektu je přidat druhou 
kolej a trať elektrifikovat. Tím by se zlepšila nákladní doprava do rušného gdyňského přístavu. Změny 
pomohou také omezit dopravní kolony na souběžných trasách a zkvalitní dopravní obslužnost pro 
místní obyvatele. „Trať byla postavena ve 20. letech minulého století a původně byla plánována jako 
dvoukolejná,“ vysvětluje Alexandra Merchel-Koter. „To, na čem dnes pracujeme, je tedy návrat 
k původnímu záměru.“

Evropská investiční banka podporuje projekt úvěrem ve výši 480 milionů eur, který byl podepsán 
v červenci 2024. Jde o klíčovou fázi modernizace železnice, která sestává z několika etap a propojí 
Bydhošť s regionem, jejž tvoří tři důležitá města – Gdaňsk, Sopoty a Gdyně.

Důležitá trať pro severní Polsko

Modernizace trati 201 zvýší její kapacitu a vlaky zde budou moci jezdit vyšší 
rychlostí. To vše zajistí druhá, paralelní kolej, která umožní současný průjezd 
vlaků v obou směrech. „Kvalitní spojení s gdyňským přístavem je klíčové 
nejen pro tento region, ale pro celou zemi,“ tvrdí Aleksandra Merchel-Koter. 

Úvěr od Evropské investiční banky umožní společnosti PKP Polskie Linie Kolejowe v ambiciózním projektu 
pokračovat. Díky této investici bude schopna vybudovat nové stanice a modernizovat ty stávající a také 
zajistit instalaci evropského vlakového zabezpečovacího systému, tedy standardizovaného železničního 
signalizačního systému, který má zvýšit bezpečnost, interoperabilitu a efektivitu na evropských 
železnicích. „Projekt přivede více cestujících do vlaků a zároveň přesune nákladní dopravu ze silnic na 
dráhu,“ vysvětluje úvěrový pracovník Evropské investiční banky Adam Gephard, který na transakci 
pracoval. „Jelikož je projekt realizován v méně rozvinutých oblastech, pomůže také podpořit regionální 
rozvoj a zajistí lepší přístup k udržitelné dopravě.“

“ Kvalitní spojení 
s gdyňským přístavem 
je klíčové ... pro celou 

zemi. ”
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Po útlumu hornické činnosti měla Ostrava 
problém najít novou identitu. Nový projekt 
zachovává kulturní dědictví tohoto českého 
města a zároveň hledí do budoucnosti.

8,7 
miliardy 

eur



SOCIÁLNÍ  
INFRASTRUKTURA
“ Každý rok budujeme odolná města pro budoucí generace, stavíme sociální a dostupné 
bydlení a zajišťujeme udržitelné městské služby. Úzce spolupracujeme s našimi bankovními 
partnery na strategických investicích do klíčové infrastruktury, zdravotnictví, vzdělávání 
a bydlení v celé Evropě. Jsem hrdá na to, že se naše práce promítá do projektů, které 
přinášejí hospodářský růst, pracovní místa a pokrok ve prospěch všech Evropanů. ”
Gemma Feliciani, vedoucí oddělení finančních institucí, ředitelství EIB pro operace

“ Investice do vzdělání našich dětí, a tedy do naší budoucnosti, jsou jedinečnou příležitostí, 
jak překonat problémy, které ohrožují naši prosperitu a svobodu. Banka sehrává zásadní 
úlohu při podpoře všech úrovní vzdělávání a zlepšování dovedností evropských studentů. 
Vnímáme rostoucí potřebu investovat do vysokoškolského vzdělávání a zejména do 
studentského bydlení. Studentům ze znevýhodněných socioekonomických poměrů tak 
zajistíme přístup ke vzdělání a příležitost, jak naplnit svůj talent. ”
Patricia Castellarnau, vedoucí oddělení vzdělávání a veřejného výzkumu, ředitelství EIB pro projekty
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PROSTOR PRO RŮST

Studenti na Kypru mají problém sehnat cenově dostupné bydlení. Univerzita 
a obec proto budují udržitelné ubytování

K onstantinos Karseras se chtěl přestěhovat do Lemesu, kde měl na Kyperské technické univerzitě 
zahájit studium multimédií a grafiky. Omezení spojená s pandemií covidu-19 ho však donutila plán 

odložit. V roce 2022, kdy univerzita znovu otevřela své brány, se ale Konstantinos setkal s nečekaným 
problémem – nemohl najít v Lemesu ubytování. „Tři měsíce jsem dojížděl každý den z Pafosu do Lemesu, 
abych mohl navštěvovat přednášky a pokračovat ve studiu,“ vzpomíná. „Neměl jsem na vybranou, 
protože volné byty byly vzácností, nebo byly pro nás studenty cenově nedostupné.“

Po měsících hledání Konstantinos konečně uspěl. Stejný problém ale řeší stovky studentů, kteří se na 
univerzitu každoročně hlásí. Kyperská technická univerzita se proto rozhodla vybudovat cenově dostupné 
studentské bydlení a modernizovat své kampusy ve městech Pafos a Lemesos. V rámci projektu vznikne 
více než 700 nových ubytovacích zařízení pro studenty a rozšíří se akademické, výzkumné a sportovní 
zázemí univerzity. „Díky této iniciativě budeme moci ubytovat celou třetinu studentů bakalářských oborů. 
Naše koleje tak budou nejdostupnější ze všech kyperských univerzit,“ říká rektor univerzity Panayiotis 
Zaphiris.

Evropská investiční banka podepsala v roce 2024 smlouvu o úvěru ve výši 125 milionů eur, který má 
univerzitě a obci Pafos pomoci s realizací těchto ambiciózních projektů a zajistit, aby plánované 
studentské koleje byly udržitelné a zároveň splňovaly nejvyšší standardy.

„Studenti jsou velmi spokojeni,“ doplňuje Karseras, který nyní působí jako zástupce studentů v univerzitní 
radě, a pomáhá tak situaci řešit dalším mladým lidem. „To, že univerzita poskytuje ubytování i vzdělání, je 
dnes jedním z nejlákavějších aspektů vysokoškolského studia.“

Studentské bydlení na celém kontinentu 

V roce 2024 investoval Evropský investiční fond více než 50 milionů eur do podpory rozvoje studentského 
bydlení ve střední a východní Evropě. Další velké projekty tohoto typu financovala Evropská investiční 
banka, což jen podtrhuje rostoucí význam této problematiky. Podporu získaly například tyto projekty:

•  výstavba a rekonstrukce administrativních, akademických a výzkumných objektů a nového 
studentského ubytování na univerzitě v italském Camerinu;

•  modernizace Lékařské a farmaceutické univerzity Grigore T. Popa v rumunském městě Jasy a výstavba 
nových objektů určených pro studentské bydlení a výzkum;

•  rekonstrukce, rozšíření a výstavba vzdělávacích zařízení v Katalánsku na severovýchodě Španělska;
•  výstavba a rekonstrukce středních škol ve francouzském departmentu Rhône.
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SPOUSTA PROSTOR 
K PRONÁJMU 

Stará vídeňská čtvrť Nordbahnhof dokládá, proč je Rakousko lídrem v 
oblasti dostupného bydlení

V opuštěném nákladovém areálu o rozloze 85 hektarů, který je součástí již neexistujícího severního 
nádraží ve Vídni, se rodí jeden z největších projektů přestavby města ve střední Evropě. V nové 

čtvrti se nacházejí kanceláře, restaurace, plochy se zelení, kongresové centrum, veřejné parkoviště, které 
je díky vlastním solárním panelům zcela energeticky soběstačné, a také tisíce nových bytů postavených 
okolo parku o rozloze 10 hektarů. Ten zde byl ponechán jako volný prostor v podobě městské divočiny. 
V mnoha městech by si lidé s průměrným platem byty v takto prestižní nové čtvrti vůbec nemohli 
dovolit. Velká část nových obydlí v rekonstruované čtvrti Nordbahnhof je však cenově dostupná i pro 
běžné obyvatele Vídně. „Nesmírně si vážím toho, že bydlím v krásné čtvrti v centru města, jež mi nabízí 
klidné a okouzlující prostředí,“ říká Nathalie Stevanovic, která si svůj byt v této části města pronajímá od 
společnosti Österreichisches Volkswohnungswerk (ÖVW). Tato dceřiná společnost rakouské Erste Bank, 
která je jedním z největších pronajímatelů nemovitostí ve městě, místní byty postavila v rámci projektu 
částečně financovaného Evropskou investiční bankou. „Je atraktivní zejména pro mladou generaci.“

Dostupnost cenově přijatelného bydlení ve Vídni a dalších rakouských městech je 
výsledkem pečlivě propracovaného systému, v jehož rámci si téměř polovina 
obyvatel bydlení raději pronajímá, než aby bydlela ve vlastním. Ve Vídni dosahuje 
podíl nájemního bydlení až 75 %.

Rakouský recept 

Jádrem rakouského konceptu jsou bytová družstva s omezeným ziskem, která poskytují nájemní bydlení 
za ceny, jež jsou zpravidla 25 % pod tržní hodnotou. K úspěšnému řešení bytové otázky v zemi přispívají 
také další dva faktory: přístup k cenově dostupným pozemkům a stabilní struktura financování. 
Developeři získají přístup k prvotřídním pozemkům, často na veřejných prostranstvích, jako jsou bývalé 
železniční stanice, výměnou za to, že až 75 % svých projektů věnují na dostupné bydlení. Tím je zajištěna 
stálá nabídka cenově dostupných jednotek v nových projektech. Dlouhodobé půjčky s pevným úrokem, 
například ty, které poskytuje za výhodné sazby Evropská investiční banka, zároveň zaručují finanční 
stabilitu potřebnou k udržení nízkých nájmů. „Cílem naší společnosti je poskytovat dostupné bydlení,“ 
vysvětluje výkonný ředitel společnosti ÖVW Andreas Reittinger. „V tomto ohledu je obzvláště důležité mít 
k dispozici předvídatelné dlouhodobé financování. Díky němu můžeme zaručit přijatelné nájemné i při 
růstu úrokových sazeb.“

Evropská investiční banka a Erste Bank podepsaly v posledních pěti letech smlouvy o úvěrech na projekty 
dostupného bydlení ve výši přesahující půl miliardy eur. Kromě toho je další úvěr ve výši 100 milionů eur 
určen na výstavbu energeticky úsporných domů a renovaci těch stávajících. V roce 2024 se Evropská 
investiční banka zavázala půjčit bankám Salzburger Sparkasse a Tiroler Sparkasse, které jsou součástí 
skupiny Erste Bank, částku 175 milionů eur na výstavbu cenově dostupných a energeticky úsporných 
nájemních bytů v Salcburku a Innsbrucku.

“ Je atraktivní 
zejména  

pro mladou 
generaci. ”
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OSTRAVSKÝ PŘÍDAVEK

Ostrava inovuje – díky špičkovému koncertnímu sálu a Domu kultury získá 
město ráz moderní metropole s bohatou kulturou

O strava je město pověstné svým pragmatismem a o místních je známo, že jsou upřímní a jdou do 
všeho naplno. Když sem poprvé přijel ředitel místní Janáčkovy filharmonie Jan Žemla, okamžitě 

ho tento přímočarý přístup uchvátil. Žemla věří v transformativní sílu hudby, a nechal se jí proto 
inspirovat k tomu, aby rozjel nový projekt, který vlije nový život do ostravské kultury.

Na samém počátku stálo Žemlovo zjištění, že orchestr zkouší v Domě kultury, který 
se poprvé otevřel veřejnosti na počátku 60. let. „Budova byla technicky na hraně  
a vyžadovala rekonstrukci,“ vzpomíná Žemla. „Trpěla celou řadou technických 
závad, například špatnými rozvody elektřiny a vody, a bylo zde proto obtížné hrát 
a zkoušet. Nejhorší ale bylo, že tu chyběla akustika, kterou orchestr nutně 
potřebuje.“ 

Renomovaná filharmonie pojmenovaná po skladateli Leoši Janáčkovi potřebovala 
nový domov, a Žemla začal hledat podporu u místních úřadů. Nastartoval tak renovaci Domu kultury  
a jeho rozšíření o nový koncertní sál. V nových prostorách se bude snoubit současný přístup k akustice 
s památkovou ochranou, k dispozici bude sál s kapacitou 1 300 míst a zázemí zde naleznou i kulturní  
a vzdělávací aktivity. „Naším cílem je vytvořit něco, co bude nejen sloužit místním, ale zároveň to upevní 
pozici Ostravy na kulturní mapě Evropy,“ podotýká. 

Evropská investiční banka projekt podporuje částkou ve výši 2 miliard korun (84 milionů eur) ve formě 
úvěru poskytnutého městu Ostrava, který byl podepsán v červenci roku 2024. 

Podpora přechodového regionu

Vybudování moderního koncertního sálu a rekonstrukce rozsáhlého Domu kultury vyžadují mnoho 
peněz, pečlivé plánování a dostatek času. Projekt je rovněž financován z grantu ve výši 500 milionů korun 
(21 milionů eur), který pochází z úvěrového nástroje Evropské unie pro veřejný sektor a byl poskytnut 
v rámci mechanismu spravedlivé transformace.

„Z hlediska České republiky se jedná o stěžejní projekt. Stane se totiž precedentem pro podobné realizace 
po celé zemi,“ popisuje úvěrový pracovník Evropské investiční banky Peter Chovan.

Černá Ostrava, nebo také „ocelové srdce republiky“, tak se kdysi městu přezdívalo pro jeho bohaté 
dědictví v oblasti průmyslu a hornictví. Po uzavření dolů v 90. letech začalo město hledat novou identitu. 
„Nejde tu jen o pouhou výstavbu koncertního sálu,“ vysvětluje Kamil Dörfler, specialista Evropské 
investiční banky na rozvoj měst, který sehrál zásadní roli ve vývoji tohoto projektu. „Jde o vytyčení nového 
směru, kterým se bude Ostrava ubírat – zachová si své kulturní dědictví a zároveň bude hledět do 
budoucnosti.“

“ Jde o vytyčení 
nového směru, 
kterým se bude 
Ostrava ubírat. ” 
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ETICKÁ BANKA NENÍ 
OXYMORON 

Etická banka podporuje podniky a projekty vedené ženami v chudších 
regionech a posiluje postavení uprchlíků v celé Itálii

S kutečnost, že pro nový typ úvěrové instituce bylo nutné vynalézt pojem „etické bankovnictví“, 
dokládá, že to poslední, co většinu lidí napadne, když přijde řeč na banky, jsou morální zásady. 

Některé finanční instituce však tento stereotyp vyvracejí a nově definují, co dnes znamená být bankou. 
Skvělým příkladem je Banca Etica. Jako první banka, která se v Itálii zaměřuje na etické financování, chce 
přinést revoluci do bankovního sektoru. Banca Etica hodlá svým nejnovějším projektem pomoci těm, 
kteří jsou nejvíce ohroženi finančním vyloučením: ženám, uprchlíkům a podnikům v méně rozvinutých 
italských regionech. 

„Jsme přesvědčeni, že postavením výrazu ‚etická‘ před slovo ‚banka‘ nevzniká oxymoron – jde o reálnou 
možnost a obchodní příležitost,“ říká Tommaso Rondinella, který v Banca Etica odpovídá za modelování 
dopadů a sociálně-ekologické hodnocení. „Pro nás to je minulost, přítomnost i budoucnost.“

Očekává se, že Banca Etica svým novým projektem mobilizuje investice ve výši 168 milionů eur a vytvoří 
tak ve společnosti efekt pozitivní vlny. Evropská investiční banka projekt podpořila úvěrem ve výši 
60 milionů eur, který byla stvrzen podpisem v červenci 2024.  

Střediska pro přijímání uprchlíků hrají klíčovou roli při sociální integraci. Často však mají problém zajistit 
si potřebný provozní kapitál. Banca Etica v rámci své nové iniciativy poskytne nejméně 30 % úvěru 
potřebného k udržení provozu středisek pro přijímání žadatelů o azyl a uprchlíků, a pomůže tak 
uprchlíkům integrovat se a vstoupit na trh práce. „Chceme podpořit kvalitní rámec pro přijímání 
a integraci azylantů a uprchlíků,“ vysvětluje Rondinella.

Podpora a záruka

Evropská investiční banka nabídne rovněž technickou podporu prostřednictvím svého programu 
Technické pomoci pro sociálně inkluzivní financování. Pomůže tak bance Banca Etica efektivněji využívat 
zdroje. Tento program, financovaný poradenským centrem InvestEU, již pomohl přibližně 
60 mikrofinančním a úvěrovým institucím ve více než 20 zemích EU. Zaměřoval se přitom na investice 
s velkým sociálním dopadem a nabízel pomoc při plánování investic a rozvoji projektů.

V srpnu 2024 uzavřel Evropský investiční fond s bankou Banca Etica záruční dohodu v hodnotě 
200 milionů eur. Záruka, která je rovněž poskytována v rámci programu InvestEU, umožní bance Banca 
Etica rozšířit její úvěrové aktivity zaměřené na ekologické podniky, které mají v úmyslu investovat do 
ekologické a udržitelné transformace, podniky působící v kulturních a tvůrčích odvětvích a také různé 
další skupiny, jako jsou studenti či podniky nabízející vzdělávací služby.  
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Dánská společnost Matr Foods 
vyrábí náhražku masa, která 
imituje hlubokou chuť a šťavnatou 
strukturu masa, aniž by ale 
ohrožovala zdraví nebo životní 
prostředí.

6,4 
miliardy 

eur



ZEMĚDĚLSTVÍ 
A BIOEKONOMIKA
“ Klíčovým přínosem Zelené dohody pro Evropu je přechod na udržitelnější zemědělsko-
potravinářský systém, který bude schopen zajistit pro všechny zdravé potraviny, vlákninu, 
bioenergii a biomasu. Zaměřujeme se na potravinovou bezpečnost, vodohospodářskou 
odolnost a ochranu přírody, a také na posilování konkurenceschopnosti. Musíme snížit 
uhlíkovou stopu některých tradičních hodnotových řetězců na úroveň, která bude odpovídat 
vytyčenému plánu nízkouhlíkové budoucnosti tohoto odvětví. Současně s tím je třeba plně 
využít potenciál k rozšiřování zásobníků uhlíku a zvyšování biologické rozmanitosti biomasy 
a půdy, abychom dokázali kompenzovat zbytkové emise, kterým se nelze zcela vyhnout. 
Evropská investiční banka každoročně poskytuje tomuto odvětví úvěrové financování ve výši 
přesahující 5 miliard eur, přičemž 70 % z těchto prostředků putuje prostřednictvím úvěrových 
linek zprostředkovaných bankami k farmářům a malým zemědělským podnikům působícím 
v hodnotovém řetězci. Tyto prostředky pak doplňují další investice Evropského investičního 
fondu, které mají pákový efekt. ”
Felipe Ortega Schlingmann, vedoucí oddělení bioekonomiky, ředitelství EIB pro projekty

“ Jsme odhodláni prosazovat udržitelná energetická řešení, jež budou zároveň hnacím 
motorem oběhového hospodářství. Například naše projekty, které přeměňují zemědělský 
odpad na obnovitelná paliva, ilustrují, jak mohou zásady oběhového hospodářství vést ke 
snížení emisí v odvětvích s vysokou uhlíkovou stopou a obtížnou dekarbonizací, jako je 
letecká či námořní doprava. Naše práce v oblastech zemědělství a biohospodářství posiluje 
energetickou odolnost Evropy a vytváří kvalitní pracovní místa. ”
Gilles Badot, vedoucí oddělení úvěrů pro Iberskou oblast a oblast Jaderského moře, ředitelství EIB pro operace
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JAK PŘEHRADIT CESTU SUCHU

Změna klimatu způsobuje na Krétě velká sucha. Řešením může být výstavba 
nové vodní nádrže společně s projektem zavlažování, které zároveň 
povedou k oživení zemědělství

H istorie, kultura i hospodářství krétské obce Amari, která se nachází jižně od metropole Rethymno, 
jsou nerozlučně spjaty s místním úrodným údolím. Zemědělství v regionu však ohrožují opakující 

se období sucha, jejichž dopady ještě prohlubuje změna klimatu. V konečném důsledku může dojít 
i k tzv. dezertifikaci. Obec hodlá tento problém řešit s pomocí řeky Platys, která protéká zdejším údolím. 

Spolu s řeckým ministerstvem dopravy a infrastruktury zde plánuje vybudovat přehradu s kapacitou 
21 milionů m3, zavlažovací síť pokrývající území o rozloze 4 350 hektarů a téměř 20 km potrubí. Cílem je 
zkvalitnit zavlažování v prefektuře Rethymno, v Mesarské nížině a v oblasti Heraklionu, tedy v regionech, 
které tvoří jádro zemědělské produkce ostrova. „Výstavbu přehrady si žádá stále se zhoršující problém 
s nedostatkem vody, zejména v důsledku velkého sucha způsobovaného změnou klimatu,“ vysvětluje 
starosta města Amari Pantelis Mourtzanos, který sehrál při přípravě celého projektu klíčovou roli. „Nová 
nádrž umožní efektivní hospodaření s vodními zdroji a zajistí také stálé zásobování vodou pro zavlažování 
plodin.“ 

Tuto novou důležitou investici na ostrově se zavázaly podpořit Evropská investiční banka i Rozvojová 
banka Rady Evropy, každá částkou 80 milionů eur. Příslušné dokumenty byly podepsány v lednu 2024. 

Změna klimatu už je cítit na vlastní kůži

V posledním desetiletí došlo na Krétě k prudkému poklesu srážek a častějším obdobím extrémního sucha. 
V roce 2023 spadlo oproti normálu jen 40 % srážek a situace přetrvávala i na začátku roku 2024. Průměrná 
teplota mezitím vzrostla ve srovnání s obdobím 1991–2020 o 0,5 °C. Klesající dostupnost vody, nárůst 
teplot a postupné rozšiřování pouštních oblastí jsou jasné signály, že na ostrov dopadá klimatická krize. 
Ta už má pro obyvatele ostrova vážné důsledky, neboť ovlivňuje kvalitu jejich života i zdejší kritická 
odvětví, jako je cestovní ruch a zemědělství. 

Mezi postižené oblasti patří i další obec v Mesarské nížině, a to obec Faistos. Na stovkách polí se tu pěstuje 
mnoho různých druhů ovoce a zeleniny, jež jsou určeny na vývoz do celé Evropy a jsou tak pro místní 
obyvatele klíčovým zdrojem příjmů a obživy. „Počasí bylo vždycky nepředvídatelné, ale v posledních pěti 
letech je natolik intenzivní, že nás začíná děsit,“ říká starosta obce Faistos Grigoris Nikolidakis. „Jestli 
nezačneme něco dělat, nebudeme mít pro místní dostatek vody.“

“ Počasí bylo vždycky nepředvídatelné, ale v 
posledních pěti letech je natolik intenzivní, že nás 
začíná děsit. ” 
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TAK TROCHU JINÝ OLEJ

Továrna Moeve vybudovaná za 1 miliardu eur bude zpracovávat použité 
rostlinné oleje a zbytky na biopalivo pro těžkou dopravu či letectví  

H orký olej dokáže proměnit mdlé brambory v křupavé a lahodné hranolky. Takto použitý olej lze 
ovšem ještě dále zpracovat na biopalivo pro nákladní automobily či letadla. Vyrobíte-li dostatek 

biopaliv, umožní to omezit emise uhlíku ze všech druhů dopravy, zejména v odvětvích, kde je jejich 
snižování problematické, jako jsou těžká silniční vozidla či letectví. 

Španělská společnost Moeve staví v andaluském městě Huelva závod na výrobu biopaliv druhé generace, 
který bude schopen ročně zpracovat 600 000 tun zbytkových tuků, olejů a dalších odpadů na bionaftu 
HVO a udržitelné letecké palivo. To odpovídá přibližně 1 % veškerého leteckého paliva používaného 
v Evropě. 

„V naší nové továrně vyrábíme obnovitelnou naftu. Ta obsahuje tutéž molekulu jako běžná nafta nebo 
letecký kerosin,“ popisuje Matteo Vaglio, který ve společnosti Moeve, dříve známé jako Cepsa, zastává 
funkci ředitele pro biopaliva. „Jediné, co se mění, je původ této molekuly, který již není fosilní, ale 
biologický. Pochází totiž z odpadu.“ 

Zelené molekuly 

Nový závod na výrobu biopaliv je součástí přechodu společnosti Moeve k zelené energii. Moeve, která je 
druhou největší ropnou a plynárenskou společností ve Španělsku, chce do roku 2030 snížit své emise 
uhlíku o 55 % a do roku 2050 být uhlíkově neutrální. Součástí její transformace je také instalace 
ultrarychlých dobíjecích stanic pro elektromobily na jejích čerpacích stanicích ve Španělsku a Portugalsku.  

Na výstavbu nového závodu na výrobu biopaliv, který Moeve buduje se svým partnerem, společností Bio-Oils, 
jež je dceřinou firmou předního singapurského zpracovatele rostlinných olejů Apical, půjčila Evropská 
investiční banka společnosti částku 415 milionů eur. Celková investice do závodu by měla podle odhadů 
činit 1,2 miliardy eur.  

„Společnost Moeve je skutečným průkopníkem,“ podotýká úvěrový pracovník Evropské investiční banky 
Luis Velosa, který má projekt na starosti. „Ze všech ropných a plynárenských společností má 
nejambicióznější strategii dekarbonizace.“ 

Paliva z tuku   

Hnacím motorem tohoto trhu s odpady, tzv. vstupními materiály („feedstock“), jsou 
nové unijní směrnice o obnovitelných zdrojích energie a udržitelných leteckých 
palivech. Podle nich bude nutné, aby motorová nafta a další paliva nejpozději v roce 
2030 obsahovaly určitý minimální objem (zpravidla malý procentní podíl) biopaliv. 
Do roku 2050 se pak tento podíl prudce zvýší.  

Silnou stránkou nového závodu společnosti Moeve je fakt, že dokáže zpracovávat různé druhy odpadu. 
„To je velmi důležité,“ vysvětluje Carmine Marzano, který působí jako vedoucí inženýr oddělení 
bioekonomiky Evropské investiční banky, a dodává: „Bioproduktů není totiž na světě nekonečně mnoho 
a cíle EU jsou velmi vysoké.“

“ Společnost 
Moeve je skutečným 

průkopníkem. ”
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PODHOUBÍ PRO ZDRAVOU A 
EKOLOGICKOU STRAVU

Dánská společnost Matr Foods využívá fermentaci pomocí hub k výrobě 
náhražky masa, jež se svou konzistencí podobá šťavnatému hovězímu 

M orten Sommer, který se na Dánské technické univerzitě zabývá výzkumem v oblasti 
mikrobiologie, se začal pídit po tom, zda by nebylo možné vyrábět s využitím mikrobů zdravější 

a ekologičtější potraviny. Rozhodl se proto s kolegyní Leonií Jahn kontaktovat známého podnikatele 
Rasmuse Toft-Kehlera, s nímž již dříve založil několik biotechnologických společností. Tématem byl právě 
potenciál mikrobů pro výrobu potravin. Všichni tři toho o mikrobech a jejich možnostech hodně věděli, 
ale nikomu nebylo jasné, jak by bylo možné s jejich pomocí stvořit chutné jídlo. Oslovili proto známého 
šéfkuchaře a restauratéra Clause Meyera, který je jedním ze zakladatelů tříhvězdičkové michelinské 
restaurace Noma. „V podstatě si řekli, že jídlo je sice úžasná věc, ale zároveň jeden z největších problémů 
naší planety,“ vzpomíná Randi Wahlsten, která zastává v jimi založené společnosti Matr Foods funkci 
generální ředitelky. „Prohlubuje nerovnost, poškozuje přírodu a způsobuje i zdravotní krizi.“ 

Wahlsten nastoupila do společnosti Matr Foods několik měsíců po jejím vzniku v roce 2021. V té době již 
pracovala v potravinářském průmyslu více než deset let, ale chtěla praktikovat udržitelnější přístup 
k výrobě potravin. Okamžitě si uvědomila, že komerčních alternativ masa není na trhu mnoho. „Napadlo 
mě, že bychom mohli problém udržitelnosti řešit tím, že najdeme lepší náhražku masa, než jakou skýtaly 
tehdejší nepříliš atraktivní alternativy,“ vysvětluje. „Alternativou totiž tehdy byly produkty, které byly 
nadměrně zpracované a z gastronomického hlediska nepříliš zajímavé.“ 

Tým se proto rozhodl vyvinout nový druh alternativního masa. Nebyl by imitací masa, jak bylo zvykem 
u tehdejších výrobků. Místo toho měl nabídnout stejně hlubokou chuť a šťavnatou strukturu, aniž by ale 
ohrožoval lidské zdraví nebo životní prostředí. Dnes, o tři roky později, vyrábí Matr náhražku masa ze 
surovin, které jsou v Evropě lokálně dostupné, jako je třeba červená řepa, brambory, fazole či oves. Ty jsou 
s využitím prastarých technik fermentace pomocí hub zpracovávány na hamburgery nebo mleté maso. 
„Tento postup přináší hlubokou chuť umami bez nadměrného zpracování nebo přísad,“ popisuje Randi 
Wahlsten a dodává, že chuť připomíná houby nebo silnou rajčatovou redukci. „Houby vytvářejí texturu, 
která při skousnutí uvolňuje tekutiny, jako když se zakousnete do opravdu šťavnatého kusu masa.“ 

Jak vylepšit náhražky masa  

Společnost se sídlem v Kodani začala vyrábět bezmasé „karbanátky“ ručně v průmyslové kuchyni. 
Náhražky masa dodávala do dvou špičkových dánských restaurací a také do oblíbeného řetězce s rychlým 
občerstvením Gasoline Grill. Šéfkuchaři a zákazníci byli z jejího produktu nadšeni.  

Firma nyní investuje přibližně 40 milionů eur do rozšíření svého výzkumu a vývoje a do výstavby 
a provozu nového závodu, který bude schopen vyrábět 3 500 tun rostlinných alternativ masa, což je asi 
stokrát více, než činí její dnešní produkce. Evropská investiční banka podepsala v září se společnosti Matr 
Foods smlouvu, která jí se zárukou programu InvestEU zajistí financování v podobě rozvojového dluhu ve 
výši 20 milionů eur.  

Náhražky masa prošly za poslední desetiletí prudkým vývojem. První generace byla složená převážně 
z tofu nebo tempehu – výrobků na bázi sóji, které se do evropského jídelníčku příliš nehodí. „Většina z nás 
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nemohla takové produkty dost dobře použít v receptech, podle kterých doma vaříme,“ vzpomíná Stephan 
Mitrakas, který působí v Evropské investiční bance jako investiční pracovník v oblasti čistých technologií. 
Představte si třeba boloňské špagety s kousky tofu.

Druhá generace masových náhražek se již snažila více podobat masu a měla také poměrně velký úspěch. 
Společnost Impossible Foods, která vyrábí rostlinný hamburger Impossible Burger, měla v plánu vydat 
primární emisi akcií, která by firmu ocenila částkou přibližně 10 miliard dolarů. Mezitím ale tato hodnota 
poněkud klesla. 

„Některé z těchto náhražek obsahovaly velké množství přídatných látek a ‚dost tuku‘, často díky přidávání 
rostlinných olejů,“ vysvětluje Carmine Marzano, který působí v Evropské investiční bance jako vedoucí 
inženýr oddělení bioekonomiky. Tyto výrobky obsahují relativně dlouhý seznam přísad a také několik 
aditiv. To vše je smícháno a protlačeno lisem, aby vznikl tvar hamburgeru. „Je to něco jako stroj na 
těstoviny,“ popisuje Marzano. „Výrobci těchto produktů dělají něco velmi podobného, ale jejich 
ingredience jsou smíchány s veganskými bílkovinnými extrakty.“ 

 Kouzlo houbových výtrusů  

Produkt společnosti Matr patří do třetí generace náhražek masa, které vypadají i působí více jako maso 
a lze je přidávat do klasických pokrmů západní kuchyně, jako je boloňská omáčka nebo pastýřský koláč. 
Namísto spojování ingrediencí pomocí aditiv nebo tuků výrobce jednoduše nakrájí a uvaří brambory, 
řepu, fazole a oves a poté zeleninu smíchá s vybranými výtrusy hub. Smíchané ingredience poté vloží do 
formy ve tvaru hamburgeru a vystaví je řízené fermentaci.  

A právě tam se odehraje ono kouzlo.

Výtrusy hub vyklíčí a vytvoří podhoubí, neboli mycelium, tedy strukturu podobnou kořenům, která je 
tvořena různými vlákny. Tyto drobné kořínky rozkládají živiny v zeleninové směsi a uvolňují aromatické 
aminokyseliny a škroby, které po uvaření zhnědnou podobně jako maso. Mycelium spojuje vše 
dohromady a dodává hamburgerům strukturu a šťavnatou konzistenci.  

„Je to trochu jako pečení,“ podotýká Wahlsten. „Kdybyste jednoduše smíchali vodu, mouku a sůl a dali 
směs do trouby, nestalo by se vůbec nic, ale když přidáte kvásek nebo droždí, tyto malé mikroby se 
aktivují a zakousnou se do živin v mouce. To dodá směsi chuť a strukturu a vy nakonec získáte voňavý 
chléb. A právě tak to děláme my.“

“ Hluboká chuť umami bez nadměrného 
zpracování nebo přísad. ”
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MODERNIZACE MLÉKÁRNY

Společnost Gropper, druhý největší producent biomléka v Německu, 
modernizuje svůj provoz ve snaze uvést na trh nové výrobky a snížit své 
emise

J iž od roku 1929 řídí společnost Gropper stále stejná rodina. Tato německá mlékárna, jejíž historie se 
píše již po tři generace, nakupuje syrové mléko od 780 chovatelů v okruhu asi 160 km od 

Bissingenu. Své vztahy s farmáři přitom staví na dlouhodobém partnerství, kdy s nimi uzavírá smlouvu 
vždy na dva až tři roky a platí jim férové ceny, vázané na průměrné tržní hodnoty. „S našimi dodavateli 
udržujeme pevné vztahy. Stálá komunikace a spolupráce podporují vzájemnou důvěru a růst,“ vysvětluje 
výkonný ředitel Heiner Gropper. „Tento přístup nám pomáhá budovat odolný a udržitelný dodavatelský 
řetězec s perspektivou do budoucna.“

Na fragmentovaném trhu s mlékem a mléčnými výrobky, kterému dominuje několik velkých 
nadnárodních subjektů, je ale obtížné financovat inovace. Společnost Gropper proto rozšířila svou 
nabídku o smoothies, džusy a mléčné nápoje a požádala v té souvislosti Evropskou investiční banku 
o podporu. Banka Evropské unie její žádosti vyhověla a v září 2024 investovala 49 milionů eur na podporu 
modernizace stávajících provozů firmy, jež díky automatizovanému skladování a logistice sníží svou 
spotřebu zemního plynu a omezí emise z dopravy zboží. Součástí projektu jsou také investice do 
infrastruktury pro výrobu energie z obnovitelných zdrojů. „Těší nás možnost s firmou Gropper 
spolupracovat, protože se jedná o rodinnou firmu,“ říká Karol Czarnecki, který na tomto projektu pracuje 
v Evropské investiční bance. „Společnosti jako Gropper tvoří skutečné základy německého hospodářství. 
Velice si u nich vážíme jedinečné kombinace obchodní stability a pružného řízení. Spolupráce s lidmi 
z této firmy je pro nás neocenitelnou zkušeností, která nám pomáhá lépe rozumět tomuto trhu.“

Udržitelná sázka 

Aby společnost Gropper dokázala splnit své cíle v oblasti zelené transformace a udržitelnosti, sází na 
modernizaci, která vychází z energeticky účinných technik skladování a logistiky, díky nimž odpadá část 
přepravy zboží mezi jednotlivými prodejnami. „Naše modernizace neznamená jen nové nástroje 
a techniky. Jde o vizi udržitelného mlékárenského průmyslu,“ podotýká výkonný ředitel Heiner Gropper. 
„Tato vize odpovídá širším celosvětovým trendům na trhu s mléčnými výrobky – navzdory některým 
problémům totiž mlékárny dále inovují v oblastech, jako je snižování množství odpadu či automatizace.“

Společnost Gropper vyměňuje své výrobní linky za novější, automatizované technologie a navyšuje svou 
výrobní kapacitu. „Firma Gropper zvyšuje svou efektivitu a kvalitu svých výrobků a zároveň díky odklonu 
od zemního plynu dosahuje úspor energie,“ dodává Jean-François De Saedeleer, který v Evropské 
investiční bance také na tomto projektu pracoval.
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CHUTNÉ ŘEŠENÍ

Mnichovská společnost Oceanloop svým technologicky vyspělým přístupem 
k udržitelné akvakultuře posouvá chov krevet do 21. století

B ílé tygří krevety mají problém: lidem tak chutnají, že se jich nemohou nabažit. Poptávka po nich 
roste tempem 8 % ročně. Uspokojení této poptávky si však žádá obrovské environmentální 

i sociální náklady. Krevety bělonohé jsou na červeném seznamu mořských plodů organizace Greenpeace 
International, protože jsou v některých zemích spjaty s ničením mangrovů, nadměrným rybolovem ve 
volné přírodě, znečišťováním prostředí a závažným porušováním lidských práv. 

Mnichovská společnost Oceanloop to chce změnit. „Naši plně automatizovanou technologii chovu krevet 
nijak neovlivňují klimatické podmínky. Probíhá totiž ve vnitřních prostorách a krevety tak můžeme chovat 
ve dne i v noci, v zimě i v létě, téměř kdekoli na světě,“ popisuje generální ředitel společnosti Fabian 
Riedel. 

Společnost zabývající se akvakulturními technologiemi vyvinula nový typ farmy, který umožňuje chov 
a zpracování krevet na souši v chladnějších klimatických podmínkách, jaké má například Evropa, 
s minimálním dopadem na životní prostředí a optimálními podmínkami pro zvířata. 

Mangrovy pod střechou 

Zatímco většina krevet je chována ve venkovních kruhových nádržích, krevety společnosti Oceanloop 
jsou umístěny v podlouhlé vnitřní nádrži s kontrolovaným klimatem. Nádrž je rozdělena pohyblivými 
stěnami, jež oddělují krevety podle věku. V jednotlivých sekcích jsou na sebe naskládány vodorovné 
vrstvy, a zvířata tak mohou odpočívat stejně jako ve svém přirozeném prostředí. Voda je filtrována 
a recirkulována v rámci uzavřeného procesu, který je částečně poháněn obnovitelnou energií. Nejsou 
tedy potřeba žádná antibiotika ani jiné farmaceutické přípravky. 

„Před několika lety jsme si všimli, že když krevety dorostou do určité velikosti, mají tendenci trávit hodně 
času sezením na dně nádrže,“ říká Riedel. „Tohle běžně dělají ve volné přírodě, ale na tradičních 
krevetových farmách to kvůli nedostatku místa není možné. Naše ‚městské’ mangrovy jsou jako podvodní 
mrakodrapy, které dávají krevetám mnohem více prostoru k odpočinku. Díky tomu jsme v našem 
výrobním systému dosáhli vysoké efektivity, protože krevety si tuto možnost vyloženě zamilovaly.“

Nyní se firma snaží navýšit výrobní kapacitu, nejprve rozšířením pilotního projektu v Kielu na německém 
pobřeží Baltského moře a poté otevřením nové, mnohem větší farmy na španělském ostrově Gran 
Canaria. Ta bude využívat větrnou a solární energii. Evropská investiční banka poskytla na financování 
ambiciózních plánů společnosti dlouhodobý rozvojový úvěr ve výši 35 milionů eur. Jedná se o dluhový 
nástroj, který je určen na pomoc začínajícím a rostoucím společnostem při jejich expanzi, aniž by došlo 
k rozmělnění podílů stávajících společníků či akcionářů. Financování využívá záruky stěžejního programu 
Evropské unie na podporu investic do strategických odvětví známého pod názvem InvestEU. 
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Lokální mauritánská banka 
financuje s pomocí úvěru 
od EIB malé podniky, které 
zaměstnávají mladé lidi a 
ženy.

8,4 
miliardy 

eur



GLOBÁLNÍ  
INVESTICE  
S VELKÝM  
DOPADEM
“ Ukrajina potřebuje investovat do kritické infrastruktury, neboť jen tak bude schopna 
udržet v chodu životně důležité veřejné služby. Válkou postiženou zemi v tomto procesu 
provázíme formou atraktivního financování a technické pomoci. Jsem hrdý na práci, kterou 
tam za obtížných podmínek odvádíme. ”
Rafal Rybacki, vedoucí oddělení úvěrů pro veřejný sektor ve východním sousedství EU, ředitelství EIB Global

“ Rozdíly v postavení žen a mužů se dále zvětšují. Společnosti se nedaří být inkluzivnější 
a udržitelnější. Je zcela zásadní, aby každoročně rostl objem finančních prostředků, které 
věnujeme na posilování rovnosti žen a mužů. Jsem hrdá na to, že podporujeme podnikatelky 
v přístupu ke kapitálu a financujeme nejrůznější řešení pro zdraví žen. Staráme se o to, aby 
veřejná doprava a městské prostory byly bezpečnější a přístupnější pro všechny obyvatele, 
a farmářkám dáváme příležitost skutečně využít svůj potenciál. ”
Yasmine Pagni, vedoucí oddělení sociální politiky, ředitelství EIB pro projekty

“ Naše první půjčka určená na podporu klimatické transformace – podepsaná v prosinci 
s Barbadosem – má historický význam. Jedná se o inovativní finanční nástroj, který 
přesměrovává finanční prostředky, jež by jinak šly na splácení vysokých úroků ze starých 
barbadoských dluhů, a investuje je do infrastruktury odolné vůči změně klimatu a do obnovy 
ekosystémů. Jedná se o model, jak posílit postavení zranitelných zemí. ”
Alexandra Almeida, vedoucí úvěrová pracovnice, ředitelství EIB Global
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TRAMVAJ DO STANICE 
BUDOUCNOST 

Bosna a Hercegovina si pomocí projektů, které dokládají sílu a odolnost 
jejích obyvatel, připravuje půdu pro členství v EU 

K aždé ráno v 5:10 vyjíždí první tramvaj z Ilidže, západního předměstí Sarajeva, ve směru kulturního 
centra města, jímž je středověký bazar Baščaršija. Tato každodenní cesta se za 140 let existence 

tramvajové trati stala symbolem života v bosenské metropoli. Absolvovaly ji již celé generace obyvatel 
a tramvaj se stala součástí identity města. 

Pro Esada Mujagiće je ale tato tramvaj víc než jen dopravním prostředkem. Jde o jeho životní dílo. „Když 
jsem v osmdesátých letech minulého století začal pracovat pro městský dopravní podnik, ani ve snu mě 
nenapadlo, že se tramvaje stanou neodmyslitelnou součástí mé kariéry,“ vzpomíná.  

Během brutálního obléhání Sarajeva v 90. letech minulého století se tramvaje poprvé ve své historii 
zastavily. Jejich trasy totiž zablokovalo násilí, které tehdy zachvátilo celé město. Tramvajová doprava byla 
po dvou dlouhých letech obnovena, i když obléhání města ještě neskončilo. Od té doby Mujagić každý 
den pracoval na odstraňování škod způsobených kulkami a střepinami. „Chtěli jsme, aby tramvaje jezdily 
dál,“ vzpomíná. "Chtěli jsme, aby lidé žili aspoň trochu normální život.“ 

Staré sarajevské tramvaje nesly stopy konfliktu ještě několik let po válce a Mujagić se zasazoval o jejich 
výměnu. Jeho tvrdá práce nakonec přinesla ovoce v roce 2024. Sarajevo poprvé po 40 letech představilo 
flotilu nových, jasně žlutých tramvají. Soupravy financuje Evropská investiční banka dvěma úvěry 
v hodnotě 75 milionů eur. Cílem je omezit dopravní zácpy a vyřešit jeden z nejpalčivějších problémů 
Sarajeva: znečištěné ovzduší.  

Tramvaje jsou jen jednou z mnoha známek pokroku, díky nimž je rok 2024 přelomovým z hlediska 
dlouhodobých projektů a evropských ambicí Bosny a Hercegoviny. Na začátku roku se vedoucí 
představitelé EU oficiálně dohodli na zahájení přístupových jednání. V celé zemi se dokončují významné 
infrastrukturní projekty – staví se nové silnice, rostou větrné elektrárny a modernizují se nemocnice. 
Evropská investiční banka tento pokrok pohání kupředu partnerstvím s veřejným i soukromým sektorem.

V Sarajevu se nové tramvaje naposledy objevily v roce 1984, kdy město pořádalo Zimní olympijské hry. 
Mujagić věří, že nová tramvaj je součástí cesty k obnovení zašlé slávy města. „Člověk se zde cítí jako před 
válkou. Doufám, že tento projekt je jen jedním z mnoha, které ze Sarajeva udělají skutečně evropské 
město a nasměrují zemi do Evropské unie.“ 

Povodeň století 

Sarajevo se rozprostírá na březích řeky Miljacka v údolí obklopeném pěti horami porostlými jehličnany. 
Na této řece, o které se zpívá v mnoha populárních písních, leží některé z nejznámějších památek města. 
Vede přes ni více než desítka mostů, včetně Latinského mostu, tedy místa atentátu na arcivévodu 
Františka Ferdinanda d‘Este, který rozpoutal první světovou válku. 

“ Člověk se zde cítí jako před válkou. ” 
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Vydáte-li se východně od centra města podél řeky Miljacky, narazíte brzy na rozlehlé tmavě zelené lesy. 
Zde pak můžete přejít z Federace Bosny a Hercegoviny do Republiky srbské – jedné ze dvou autonomních 
entit, které vznikly po skončení války. Republika srbská, kde – jak název napovídá – žije převážně srbské 
obyvatelstvo, zabírá rozsáhlé území ve východní a severní části země. 

Odbočka doprava vás přivede do sarajevského olympijského lyžařského střediska. Doleva se pak nachází 
jedna z nejkrásnějších silnic v Bosně a Hercegovině, která vede až do Bijeljiny, druhého nejlidnatějšího 
města Republiky srbské. Stejně jako Sarajevo má i Bijeljina za sebou pohnutou minulost. V květnu 2014 
se stala epicentrem nejhorších povodní v historii jihovýchodní Evropy. Ty celkem postihly více než 
100 000 lidí, přičemž 33 000 z nich bylo evakuováno. Zaplavily více než 90 000 hektarů půdy 
a 35 000 domů a budov. Odhadované škody dosáhly 1 miliardy eur. 

Miroslav Čvrgić, který je zástupcem ředitele veřejné vodohospodářské instituce Republiky srbské, již deset 
let pracuje na projektu ochrany regionu před budoucími povodněmi. V rámci tohoto projektu, který byl 
zčásti financován 74 miliony eur od Evropské investiční banky, bylo obnoveno 160 km vodních kanálů 
a 100 km hrází. Zvýšila se tak odolnost regionu vůči stále častějším povodním způsobovaným změnou 
klimatu. „Nyní jsme již chráněni před katastrofálními povodněmi, jako byla ta v roce 2014, jíž se také říká 
stoletá voda,“ vysvětluje obyvatel Bijeljiny Miroslav Čvrgić.

Zatímco hovoří, začínají padat první kapky deště. „To není problém,“ pronese a sleduje dál oblohu. „Deště 
už se nebojíme.“ 

„Konečně se cítím jako opravdový lékař“

Když město v roce 2014 zasáhly povodně, tolik potřebnou pomoc nabídla nová místní nemocnice. Ta se 
stala prvním velkým zdravotnickým zařízením v oblasti Bijeljiny od roku 1939. „V té době se jednalo 
o největší zdravotnický projekt v Republice srbské, a byli jsme tak pod drobnohledem veřejnosti,“ 
vzpomíná Dr. Siniša Maksimović, který v té době nemocnici řídil.

Nová nemocnice, jež otevřela své brány v roce 2013 po pouhých třech letech výstavby, nahradila několik 
zastaralých zařízení. Nabízí téměř 250 lůžek a pět operačních sálů. „Všechno bylo nové – vybavení, budova 
– v té době jsme byli nejmodernější zdravotnické zařízení v celé zemi,“ říká Maksimović. „A tento standard 
se nám podařilo udržet.“

Pro vrchní sestru Radmilu Simić, která v nemocnici pracuje již 24 let, bylo stěhování do nové budovy 
přelomovou událostí. „Cítili jsme, že vstupujeme do nové éry našeho zdravotnictví,“ vysvětluje. „Od té 
doby postupujeme rychle kupředu.“ Dnes do nemocnice přijíždějí pacienti z celé Bosny a Hercegoviny 
a dokonce i ze sousedních zemí. „Nabízíme moderní zdravotní péči, která dříve nebyla dostupná,“ 
vysvětluje pediatr a současný ředitel nemocnice Dr. Mikajlo Lazić.

Výstavba nemocnice proběhla v rámci projektu v hodnotě 115 milionů eur financovaného Evropskou 
investiční bankou, jehož součástí byla i rekonstrukce fakultní nemocnice v největším městě Republiky 
srbské Banja Luce. V roce 2023 pak EIB podepsala další úvěr, který je určen na podporu výstavby nového 
lékařského kampusu na univerzitě v Banja Luce a další modernizaci její fakultní nemocnice. „Nejdůležitější 
je pro nás spokojenost pacientů,“ říká skromně Simić. 
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Nemocnice nastavila nový standard pro pacienty i personál. „Když jsme novou budovu otevřeli, přišel za 
mnou po noční směně kolega a řekl mi: ‚Konečně se cítím jako opravdový lékař‘,“ vzpomíná Maksimović.

„Řeka je život“ 

Město Bijeljina, které se rozkládá mezi řekami Sávou a Drinou, není jediným regionem Bosny 
a Hercegoviny definovaným řekami, které jím protékají. I samotný název země je odvozen od řeky Bosny, 
která pochází z ilyrského výrazu označujícího „tekoucí vodu“. Žádná řeka však není pro tento region 
charakterističtější než Neretva na jihu země. Tento vodní tok dlouhý 225 km je proslulý svou smaragdově 
zelenou, ledově chladnou vodou, díky níž je nejchladnější řekou na světě. Protéká dramatickými 
soutěskami a historickými městy, především Mostarem, kde se nachází jedna z nejznámějších památek 
země – Starý most. Ten byl během války v 90. letech zničen a později obnoven. Nyní je důležitým 
symbolem smíření. 

„Když jsem vyrůstal, koupali jsme se na plážích přímo v centru, jen 50 metrů od starého města,“ vzpomíná 
Emir Nuspahić, který prožil v Mostaru celý život. „Brali jsme to ale jako samozřejmost.“ Kvalitu vody však 
zhoršila zanedbaná kanalizace, kvůli níž řeka ztrácí svůj proslulý tyrkysově zelený odstín. „Město postupně 
rostlo a plány kanalizačního systému zastarávaly. Výsledkem jsou časté úniky odpadních vod skryté ve 
vegetaci podél břehů řeky,“ vysvětluje. 

Nuspahić se v Mostaru narodil a vyrostl zde. Město nikdy neopustil a na březích řeky vychoval i své děti. 
„Říká se, že život je jako řeka, ale tady spíše platí, že řeka je život,“ podotýká.  

Nuspahić se rozhodl obnovit zašlou slávu Neretvy a svou funkci ve vedení města v posledních deseti let 
zasvětil projektu vyčistění řeky. „Na obou březích řeky jsme instalovali velkokapacitní sběrače kalu, které 
brání vypouštění odpadních vod přímo do řeky Neretvy. A výsledky jsou už vidět.“ 

Pouhých 25 km severozápadně od Mostaru se jiný muž vydal na podobnou misi – zachránit místní řeku. 
Boro Đolo vyrostl na březích řeky Lištice. „U nás se učí lidé plavat dřív, než se naučí chodit,“ říká.  

Tichý a klidně působící starší muž tráví svůj volný čas tím, že ve spolupráci s místní organizaci obnovuje 
původní populace ryb. Đolo, profesí vodohospodář, pracuje už 35 let pro město Široki Brijeg. Řídí zde 
projekt, jehož cílem je zlepšit služby v oblasti odpadních vod a podpořit tak ochranu řeky Lištice. Město 
již vybudovalo a zrekonstruovalo 25 km splaškové a 4 km dešťové kanalizace. V současné době staví 
čistírnu odpadních vod, která bude sloužit všem 15 000 obyvatelům města. 

Projekty v Mostaru a Širokém Brijegu jsou součástí širšího úsilí o zlepšení vodohospodářských 
a hygienických podmínek v celé Federaci Bosny a Hercegoviny, které financuje Evropská investiční banka. 
Částka 60 milionů eur investovaná do těchto iniciativ je součástí širších závazků banky, jež má v úmyslu 
vyčlenit 240 milionů eur na vodohospodářskou infrastrukturu a ochranu před povodněmi v zemi. 
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Větru zdar! 

Evropská investiční banka nechrání jen životní prostředí. Pomáhá také Bosně a Hercegovině plnit její cíle 
v oblasti obnovitelných zdrojů energie a připravit se tak na zelenou transformaci. Rozvojová složka banky 
EIB Global podepsala s bosenskou elektrárenskou společností smlouvu o úvěru ve výši 36 milionů eur, 
který je určen na výstavbu větrné elektrárny o výkonu 50 MW. Ta se bude nacházet na náhorní plošině 
hory Vlašić v centrální části země.

Větrná farma má posílit zásobování země energií a zvýšit objem energie vyrobené z obnovitelných zdrojů. 
Na hoře Vlašić, která je známá produkcí tradičního ovčího sýra, bude brzy stát 18 větrných turbín. Očekává 
se, že roční výroba elektřiny v rámci projektu bude dosahovat 115 GWh, což by stačilo k pokrytí spotřeby 
20 000 domácností a snížení emisí CO

2
 o 140 000 tun ročně. To je totéž, jako kdyby bylo za stejné období 

vyřazeno z provozu 33 000 automobilů.  

Úvěr doplňuje granty ve výši 21 milionů eur, které Evropská unie poskytla prostřednictvím investičního 
rámce pro západní Balkán. 

Na cestě 

Podobně jako řeka Neretva spojuje obyvatele Hercegoviny, má nově budovaná dálnice propojit celou 
zemi.  

Silnice o celkové délce 679 kilometrů, známá jako koridor Vc, vede z Budapešti až na chorvatské pobřeží. 
Většina trasy se nachází právě v Bosně a Hercegovině. Dálnice propojí lidi a podniky, zkrátí čas dojezdu 
a posílí hospodářské vztahy. Jde také o reálnou i symbolickou cestu země do Evropské unie. 

Koridor Vc je s více než 148 mosty a 46 tunely největším infrastrukturním projektem v zemi. V roce 2024 
bylo dosaženo významného pokroku v podobě proražení nejdelšího tunelu v zemi a otevření 1 km 
dlouhého mostu přes řeku Neretvu. Klíčovou roli zde sehrála Evropská investiční banka, která do koridoru 
Vc prozatím investovala více než 1 miliardu eur.

“ Deště už se nebojíme. ” 
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NA SPRÁVNÉ KOLEJI

Albánie využívá finanční a technickou podporu EU k obnovení své železniční 
sítě a zároveň ke snížení emisí

N a trase mezi městem Vorë v centrální Albánii a hranicí s Černou Horou vede železniční trať, na níž 
se podepsala celá desetiletí nezájmu. Vlaky zde jezdí průměrnou rychlostí pouhých 50 km za 

hodinu. V rámci strategie udržitelného růstu investuje albánská vláda do modernizace národní železniční 
sítě, která sníží emise, zvýší bezpečnost a zkrátí dobu jízdy. Průměrná rychlost vlaků na trati se tak více 
než zdvojnásobí, a to na 120 km za hodinu. 

V rámci hospodářského a investičního plánu Evropské komise je projekt financován z finančního balíčku 
EU, který sestává z půjčky 100 milionů eur od Evropské investiční banky, investičního grantu ve výši 
126 milionů eur z Investičního rámce pro západní Balkán a půjčky 98,75 milionů eur od Evropské banky 
pro obnovu a rozvoj.

Železniční trať Vorë–Hani i Hotit, která je prodloužením hlavního středomořského koridoru TEN-T, spojuje 
Tiranu s Podgoricou a dále s hlavní evropskou železniční sítí. Jde o součást vládního plánu na obnovu asi 
420 km trati, která se ve městě Drač dělí na severní a východní větev. Kvalita albánské železniční 
infrastruktury, která byla vybudována převážně v letech 1947–1987, se kvůli nedostatku finančních 
prostředků a nedostatečné údržbě postupně zhoršuje. Tento problém dále prohloubilo ničivé 
zemětřesení, jež zemi postihlo v roce 2019.

Albánie se nyní chystá během příštích deseti let modernizovat, přestavět 
a elektrifikovat více než 75 % své železniční sítě.

„Evropská investiční banka zůstává jedním z našich nejdůležitějších 
partnerů pro realizaci několika strategických projektů v oblasti silniční 
a železniční infrastruktury,“ zdůrazňuje místopředsedkyně albánské vlády 
a ministryně infrastruktury a energetiky Belinda Balluku.

Tato finanční instituce Evropské unie je díky částce 1,9 miliardy eur dosud investované do železniční sítě 
na západním Balkáně jedním z největších zdrojů financí určených pro toto odvětví v regionu. Spolu 
s financováním sestavili také odborníci z poradenského programu JASPERS, který je financován 
Evropskou komisí a Evropskou investiční bankou, akční plán na posílení kapacity pro řízení projektů 
železniční infrastruktury v Albánii.

„Díky našemu poradenství vzniklo v rámci místní drážní společnosti vhodné prostředí, které jí umožní 
zlepšit odborné dovednosti a dostat železnici zase do formy,“ vysvětluje Jakubik Denis, který má v rámci 
programu JASPERS tento projekt na starosti.

„To vše by mělo mít příznivý vliv na celou zemi a přispět k postupnému zapojení albánských drah do 
evropské železniční sítě a trhu a také k procesu přistoupení země k EU.“

“ Je nás tu hodně a 
všichni si navzájem 
pomáháme. ” 
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VŠICHNI SI NAVZÁJEM  
POMÁHÁME

Obnova Ukrajiny se zaměří primárně na vytápění, elektřinu, vodu, 
nemocnice, ženy a školy

V adymu Chursinovi zemřela matka dlouho před válkou. Jeho otec Dmytro mu tak byl už od raného 
dětství nejen rodičem, ale i nejlepším kamarádem. Ještě více se pak sblížili, když byli nuceni 

uprchnout před ruskými okupanty z rodného města nedaleko jižní hranice Ukrajiny. „Z našeho domu 
nezbylo skoro nic a ostatně v celém městě už nestojí ani jedna budova,“ smutní šestnáctiletý Vadym. 
Poslední dva roky si otec se synem pronajímají polovinu domu v Oděse nedaleko Vadymovy nové školy. 
„Jsme to, čemu se říká vysídlení lidé. Je nás tu hodně a všichni si navzájem pomáháme.“

Vadym navštěvuje oděskou školu č. 41. Jde o jednu z prvních škol, které byly opraveny v rámci prvního 
programu Evropské investiční banky na obnovu Ukrajiny. Evropská investiční banka pomáhá 
rekonstruovat více než 300 škol, školek, nemocnic a sociálních bytů v přibližně 150 ukrajinských městech. 
Ve více než desítce regionů zlepšila dodávky elektřiny, plynu a vody a také kanalizaci a nakládání s tuhými 
odpady. Úspěšně zde dokončila již více než 100 projektů. Každý týden jí chodí nové žádosti o pomoc.

Naše klíčové iniciativy

•  Skupina EIB v posledních třech letech vyplatila více než 2 miliardy eur na opravu ukrajinských měst 
a uspokojení těch nejpalčivějších potřeb země. Zemím v sousedství Ukrajiny poskytla úvěry ve výši 
přibližně 4 miliard eur na pomoc s bydlením, školami, lékařskou péčí a zaměstnáváním uprchlíků. 

•  Jedním z nejnovějších finančních nástrojů je Fond EU pro Ukrajinu, který je určen na rekonstrukci 
obecních budov, obnovu veřejných služeb a pomoc podnikatelům. Nejrůznější státy Unie již přislíbily 
poskytnout do tohoto fondu více než 420 milionů eur. 

•  Evropská investiční banka je partnerem mechanismu financování Evropské unie s názvem Nástroj pro 
Ukrajinu. Jedná se o program obnovy v hodnotě 50 miliard eur, který potrvá až do roku 2027. Banka 
poskytne z tohoto fondu více než 2 miliardy eur na energetiku, silnice, železnice, vodní hospodářství, 
bydlení a vzdělávání.

•  Mezi důležité projekty realizované v roce 2024 patří rozšíření evropské tísňové linky 112 na Ukrajině 
tak, aby bylo možné se pomocí tohoto čísla dovolat policii, zdravotnické záchranné službě nebo 
hasičům, dále pak podpora prvního ukrajinského inovačního parku UNIT.City zaměřeného na digitální 
dovednosti a vzdělávání a také úvěr ve výši 50 milionů eur na nové vagony pro kyjevské metro. 

• V září 2024 navrhla tato finanční instituce Evropské unie plán energetické záchrany v hodnotě 600 
milionů eur, který má Ukrajině pomoci s přípravou na blížící se zimu a zajistit, aby podniky 
a domácnosti měly v tomto chladném období elektřinu a teplo. Budou rovněž vybudovány kryty na 
ochranu elektrických rozvoden před bombardováním.
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S KAPITÁLEM SE DAJÍ VĚCI DO 
POHYBU 

Od logistiky v jižní Africe po větrné elektrárny na moři ve východní Asii – 
Evropská investiční banka investuje kapitál do „fondů s dopadem“, jejichž 
projekty skutečně mění svět k lepšímu

K aždý den překročí hranici z Jihoafrické republiky do Mosambiku 1 000 nákladních vozidel 
směřujících do přístavu Maputo. Cesta na pobřeží dlouhá 100 km trvá obvykle až 12 hodin. 

Nákladní automobily se zbožím, jako je chrom, magnetit a citrusy, stráví šest až osm hodin jen přejezdem 
hranic a vyřizováním celních záležitostí. Několik kilometrů před začátkem kolony však lze nyní odbočit 
na novou trasu k jinému hraničnímu přechodu, jejž provozuje jihoafrická společnost The Logistics Group. 
Tu podpořila skupina Evropské investiční banky investicí ve výši téměř 75 milionů dolarů do fondů 
spravovaných společností Africa Infrastructure Investment Managers se sídlem v Kapském Městě. 
Formality zde trvají pouhých 45 minut a zboží je překládáno do vlaku, který jede přímo do Maputa. 
„Nemusíte zaparkovat kamion, vystoupit a zdržovat se papírováním,“ vysvětluje výkonný ředitel 
společnosti The Logistics Group Anton Potgieter. Kromě úspory času pomáhá nový systém zákazníkům 
také šetřit peníze a snižovat emise uhlíku.

Ve snaze podporovat takovéto společnosti, jejichž projekty přispívají k dosažení politických cílů Evropské 
unie v regionech, jako je jižní Afrika, investuje Evropská investiční banka do tzv. fondů s dopadem, které 
mají potřebné zkušenosti a odborné znalosti. „Pokud chcete něčeho reálně dosáhnout, potřebujete 
k tomu kapitál,“ vysvětluje investiční pracovník Evropské investiční banky Gergely Horvath. „S ním se dají 
věci skutečně do pohybu.“ Evropská investiční banka spolupracuje s firmou Africa Infrastructure 
Investment Managers už od roku 2008. V roce 2024 investovala do jejích fondů dalších 30 milionů eur.

Vyrobeno na Tchaj-wanu 

Investicemi do cílených fondů se zkušenými správci může Evropská investiční banka ve spolupráci 
s partnery po celém světě přispět k dosažení politických cílů Evropské unie. Banka například 
prostřednictvím své investice ve výši 100 milionů dolarů do fondu Global Markets Fund II společnosti 
Copenhagen Infrastructure Partners pomáhá na rozvíjejících se trzích posilovat odvětví větrné energie na 
moři. Očekává se, že větrná elektrárna Changfang-Xidao, již tento dánský správce fondů vybudoval na 
moři 11 km od západního pobřeží Tchaj-wanu a která byla dokončena v květnu 2024, bude po uvedení 
do provozu dodávat téměř 600 MW energie, a zvýší tak kapacitu ostrova pro výrobu větrné energie na 
moři o 25 %.

“ Pokud chcete něčeho reálně dosáhnout, 
potřebujete k tomu kapitál. ” 
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BUDOUCNOST V 
ROZMANITOSTI

Lokální mauritánská banka nabízí půjčky pro podnikatelky a mladé lidi, aby 
jim usnadnila podnikání nebo hledání práce

K dyž Cheikh Mohamed Elkarachi převzal v době pandemie covidu-19 otcův podnik, jedním z jeho 
prvních kroků byla pomoc ženám, které ve firmě pracovaly. „Chtěl jsem zaměstnávat ženy, ale 

neměli jsme pro ně ani dámské toalety,“ vzpomíná Elkarachi. Ten se mezitím stal generálním ředitelem 
rodinné firmy Rim Foam, která je jedním z největších dodavatelů pěn a matrací v Mauritánii. „Nechal jsem 
postavit oddělené toalety a začal jsem ženy najímat na klíčové pozice. Jsem totiž přesvědčen, že podniky 
v naší zemi potřebují větší rozmanitost.“

Na podporu těchto opatření a rozšíření výroby si Elkarachi vzal v květnu 2024 malou půjčku od místní 
banky Bank for Commerce and Industry of Mauritania. Tuto půjčku, stejně jako pomoc pro celou řadu 
dalších podnikatelů, umožnil úvěr v hodnotě 20 milionů eur od Evropské investiční banky. Cílem tohoto 
nástroje, jenž byl stvrzen podpisem v únoru 2024, je nabídnout finanční pomoc malým a středním 
podnikům, zejména těm, které v Mauritánii zaměstnávají mladé lidi a ženy. Do konce roku 2024 již Bank 
for Commerce and Industry poskytla malé půjčky v celkovém objemu odpovídajícím zhruba polovině 
finančních prostředků, které obdržela od Evropské investiční banky.

Odvaha investovat do nápadů

Hlavním mottem tohoto úvěru Evropské investiční banky je zvýšit zaměstnanost a povzbudit více lidí, aby 
začali podnikat. Mauritánské hospodářství velmi utrpělo pandemií a je třeba zde intenzivně investovat do 
rozvoje podnikání. Mezi podniky, kterým Bank for Commerce and Industry v roce 2024 pomohla, patří 
i Elkarachiho továrna na pěnové výrobky, soukromé lékařské kliniky, firmy zaměřené na instalaci solárních 
panelů, výrobce těstovin či prodejce zařízení na zpracování rýže. 

V Mauritánii je míra ekonomického začlenění, zejména žen, 
nižší než v řadě sousedních zemí, například v Maroku či 
Senegalu. Podíl pracujících žen činí přibližně 26 %. Podle 
Světové banky zůstává tato úroveň v posledních desetiletích 
přibližně stejná. U mužů činí účast na trhu práce necelých 60 %. 
Dostane-li se ženám pomoci při hledání zaměstnání, výrazně to podpoří hrubý domácí produkt. Také 
nezaměstnanost mladých lidí je v Mauritánii značná – dosahuje přibližně 24 %.

Aby podniky v Mauritánii podporu od Bank for Commerce and Industry získaly, musí prokázat, že se snaží 
sladit svou činnost s celosvětovou iniciativou nazvanou Výzva 2X. Výzva 2X byla zahájena na 
ekonomickém zasedání skupiny G7 v roce 2018 s cílem pomoci rozvojovým bankám investovat do žen. 
Zatím posledním cílem této iniciativy je investovat v letech 2024 až 2027 na pomoc ženám nejméně 
20 miliard dolarů. „Mauritánie má obrovský potenciál pro udržitelný růst, zejména díky bohatým 
přírodním zdrojům, pokroku ve využívání obnovitelných zdrojů energie a hojnému rybolovu,“ vysvětluje 
úvěrový pracovník Evropské investiční banky pro západní Afriku Marc-Antoine Coursaget. „Zlepšíme-li 
postavení žen a mladých lidí, vytvoříme pevný základ, na kterém budeme moci stavět a budovat odolnější 
ekonomiku.“

“ Jsem přesvědčen, že podniky 
v naší zemi potřebují větší 

rozmanitost. ” 
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UNIE  
KAPITÁLOVÝCH  
TRHŮ
“ Pokračujeme v průkopnické cestě. Naším cílem je prokázat potenciál technologií sdíleného 
registru, pokud jde o podporu transparentnosti, efektivity a bezpečnosti na kapitálových trzích. 
V listopadu jsme v úzké spolupráci s významnými hráči na trhu dokončili čtyři digitální transakce 
– tři emise dluhopisů a jednu investici do dluhopisů. Jde o důležitý krok v testování a rozvoji 
digitálních řešení a podpoře jejich integrace do evropského finančního ekosystému. ”
Marco Zimmermann, vedoucí oddělení treasury a kapitálových trhů, finanční ředitelství EIB
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PLATFORMY PRO KAPITÁL 

Unie kapitálových trhů podpoří sekuritizaci a trhy rizikového kapitálu s cílem 
motivovat je k investicím do reálné ekonomiky. Někteří evropští průkopníci 
již ukazují, jak by to mohlo fungovat

K dyž společnost IPM Rubi potřebovala modernizovat své výrobní linky na lisování kovů, obrátila se 
s žádostí o financování na Banco Santander. Úvěr ve výši 4 milionů eur, který jí španělská banka 

následně poskytla, pomohl této společnosti se střední kapitalizací se sídlem ve městě Vitoria-Gasteiz 
modernizovat její závody v Galicii a regionu Álava. V říjnu 2024 pak díky tomuto projektu, jímž snížila 
svou spotřebu energie, a tím i emise, o celou polovinu, získala ocenění za udržitelný rozvoj. Modernizace 
také této společnosti, která zaměstnává 400 lidí, pomohla udržet krok s vývojem v automobilovém 
průmyslu a udržet si dva největší klienty, jimiž jsou společnost Mercedes Benz a firma Stelantis, která 
vlastní řadu předních automobilek, jako je Fiat, Opel či Peugeot.  

„Z našeho pohledu jde o naprosto zásadní věc. Bez tohoto projektu bychom nepřežili,“ říká generální 
ředitel Ricardo Romo. „A nedokázali bychom to bez potřebného financování.“ 

Modernizované výrobní linky jsou určeny pro osobní auta. Romo však očekává, že podobná vylepšení 
budou brzy potřeba i na výrobních linkách této firmy pro nákladní vozy. „Doufáme, že nám banky 
poskytnou i další financování, které nám umožní udržet krok s elektrifikací automobilového průmyslu,“ 
podotýká. 

Zde se praktická stránka podnikání společnosti IPM Rubi, která má obrat 128 milionů 
eur a specializuje se na lisování kovů, potkává s poněkud tajemným, nehmotným 
světem finanční sekuritizace. Banco Santander převádí půjčky podobné té, kterou 
poskytla společnosti IPM Rubi, na cenné papíry, prodává je investorům a výnosy 
z nich pak používá k poskytování nových půjček, jako je ta, již by IPM Rubi chtěla pro 
svou linku pro nákladní vozidla. Ve Spojených státech a v Asii je sekuritizace 

obrovským likvidním trhem. Evropa se snaží ztrátu dohnat a zajistit tak více finančních prostředků právě 
pro takové podniky, jako je IPM Rubi, tedy firmy, jež mají zásadní význam pro reálnou ekonomiku. 
Evropská investiční banka investuje do sekuritizačních transakcí evropských bank a v rámci své podpory 
pro jednotný trh s kapitálem na celém kontinentu, známý jako unie kapitálových trhů, vyvíjí také 
inovativní sekuritizační struktury, které by mohly vést k rozšíření tohoto trhu. 

Efektivní financování malých a středních podniků 

Růst sekuritizace v Evropě poněkud zpomalila regulace, jež je zde v porovnání se Spojenými státy a Asií 
přísná, a to zejména, pokud jde o sekuritizační operace s vyšším ratingem a nižším výnosem. Skupina EIB 
chce tento trend zvrátit podporou inovativních bank, které investují velké objemy prostředků do 
sekuritizačních transakcí, jež zvyšují likviditu trhu. 

Jde o součást plánu této finanční instituce Evropské unie na podporu unie kapitálových trhů. Současně 
uvolňuje financování pro malé a střední podniky v různých odvětvích, včetně klíčových oblastí, jakými 
jsou ochrana klimatu a inovace. „Posilujeme svou účast na sekuritizačním trhu,“ prohlašuje úvěrový 
pracovník Evropské investiční banky Manuel Conthe. „Jde o efektivní způsob financování úvěrů pro malé 
a střední podniky.“ 

“ Bez tohoto 
projektu bychom 
nepřežili. ” 
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Právě z tohoto důvodu skupina EIB spolupracovala s Banco Santander na investici ve výši 530 milionů eur 
do sekuritizační operace, která byla stvrzena podpisem v květnu 2024. Evropská investiční banka 
investovala 440 milionů eur do tranší cenných papírů s vysokým ratingem, které byly založeny na souboru 
úvěrů poskytnutých klientům Banco Santander. Částka 60 milionů eur byla vyčleněna na tranše 
neinvestičního stupně. Na oplátku se Banco Santander zavázala poskytnout dvojnásobek této částky 
v nových úvěrech určených malým a středním podnikům a podnikům se střední tržní kapitalizací ve 
Španělsku. Tyto společnosti mají totiž zásadní význam pro národní ekonomiku a hrají klíčovou roli 
v podpoře zaměstnanosti a růstu. „Prodejem těchto dluhopisů uvolňujeme kapacitu pro další úvěry 
klientům,“ říká Koldo Oleaga Gascue, který působí jako vedoucí oddělení mobilizace aktiv Banco 
Santander v Madridu. „Recyklujeme kapitál a navyšujeme tak podporu pro místní komunity a své 
zákazníky.“ 

Vyplnění mezery na sekuritizačním trhu  

Evropský sekuritizační trh od poloviny minulého desetiletí alespoň mírně roste. Tento růst je však omezen 
převážně na méně rizikové tranše transakcí. Seniorní tranše, které s sebou nesou nižší riziko, a tudíž i nižší 
výnosy, představují největší část většiny sekuritizovaných struktur – často téměř 80 %, jako v případě 
zmíněné sekuritizační operace Banco Santander. To znamená, že banky jako Banco Santander musí na trh 
umístit značný objem takových tranší. 

A právě zde hraje důležitou roli investice skupiny EIB. „Skupina EIB tím, že podstatnou část seniorní tranše 
odkoupí, usnadní uvedení celé struktury obřích transakcí na trh,“ vysvětluje analytik strukturovaného 
financování Evropského investičního fondu Bálint Kónya. 

Evropský investiční fond je dceřinou společností Evropské investiční banky, která se zaměřuje na malé 
a střední podniky. Přestože jeho investice do sekuritizační transakce Banco Santander byla mnohem 
menší – 30 milionů eur – jeho odborné zázemí v oblasti syntetických cenných papírů sehrává klíčovou roli 
při strukturování, vyjednávání a provádění sekuritizačních operací pro Evropský investiční fond i banku. 
Součástí příspěvku Evropského investičního fondu, díky němuž se Banco Santander zavázala poskytnout 
malým a středním podnikům portfolio nových úvěrů ve výši 60 milionů eur, byl i závazek, že 30 % nových 
úvěrů by mělo být zaměřeno na udržitelné investice a 20 % na „genderově vyvážené financování“, 
například pro podniky vedené ženami-podnikatelkami. 

Vedoucí investiční manažerka Evropského investičního fondu Karin Huertas má za to, že právě takové 
transakce prokazují hodnotu skupiny EIB v unii kapitálových trhů. „Zapojení skupiny EIB do těchto operací 
dokládá, že sekuritizační transakce jsou ekonomicky efektivní a mají své místo na trhu. Zároveň stále 
přispíváme k růstu evropské ekonomiky,“ tvrdí Huertas. „Musíme nasměrovat investice a úsilí skupiny EIB 
strategicky tam, kde nás trh a původci pohledávek nejvíce potřebují.“  

“ Musíme nasměrovat investice a úsilí skupiny EIB 
strategicky tam, kde nás trh a původci pohledávek 

nejvíce potřebují. ” 
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Místo původu: Evropská unie 

Evropské společnosti jsou zpravidla více závislé na bankovním financování než jejich protějšky ve 
Spojených státech a Asii, kde je větší trh s rizikovým kapitálem. Evropské startupy proto často skupují 
američtí investoři. Evropské kapitálové trhy také nemají takovou hloubku jako trhy v USA. Jde totiž 
o národní, a tedy relativně omezenější, trhy. 

Poslední snaha o vytvoření unie kapitálových trhů začala iniciativou Evropské komise v roce 2020. Na 
summitu eurozóny v Bruselu v březnu 2023 vyzvali představitelé unijních vlád „k posílení společného úsilí, 
do něhož by se zapojili politici i podnikatelé z celé Unie, to vše s cílem pokročit v budování unie 
kapitálových trhů“. V říjnu 2024 uvítali ministři financí unijních států návrhy Evropské investiční banky na 
prohloubení unie kapitálových trhů. 

Prezidentka Nadia Calviño zmínila několik způsobů, jak by Evropská investiční banka mohla zajistit 
některé stavební bloky unie kapitálových trhů, aby „myšlenky, které se zrodí v Evropské unii, v Unii 
i zůstaly“. Jednou z takových idejí je sekuritizační platforma, která by umožnila uskutečňování 
standardizovanějších transakcí a zapojení menších bank a uvolnila jejich kapitál pro úvěry určené malým 
a středním podnikům. 

Časová náročnost 

Standardizace by byla důležitým faktorem, protože sekuritizační operace vytvářené na míru jsou 
komplikované a časově náročné. 

V červenci podepsala Evropská investiční banka dohodu 
s významnou francouzskou bankovní skupinou BPCE. Evropská 
investiční banka a Evropský investiční fond nakoupily prioritní 
dluhopisy, přičemž banka investovala 750 milionů eur a fond 
50 milionů eur. Skupina BPCE se na oplátku zavázala, že do tří let 
poskytne dvojnásobek této částky v nových úvěrech. V rámci 

prvního takového projektu Evropské investiční banky ve Francii budou tyto nové úvěry cíleny na malé 
podniky působící v oblasti inovací, včetně zdravotnických technologií. „Takové transakce rozhodně 
chceme realizovat častěji,“ zdůrazňuje úvěrový pracovník Evropské investiční banky Nicolas Mardam-Bey, 
který se na této transakci podílel. „Unie kapitálových trhů by měla uvolnit regulaci, a umožnit tak větší 
objem emisí. 

Dokud se s unií nepokročí, bude již samotná účast Evropské investiční banky usnadňovat realizaci 
transakcí, k nimž by jinak třeba vůbec nedošlo. „Rozsah operací Evropské investiční banky umožňuje 
zajistit ekonomickou efektivitu,“ tvrdí Jean-Philippe Foeillet. Ten působí jako expert ve společnosti Natixis, 
jež se v rámci skupiny BPCE zaměřuje na investiční bankovnictví. „Tyto transakce jsou náročné na zdroje, 
čas a výpočetní techniku, a těží tak úspor z rozsahu, které napomáhají jejich realizaci.“ 

Vzhledem k rozsahu dohody s Evropskou investiční bankou Foeillet ví, že bude moci do stejné struktury 
zapojit i další investory. 

Struktury, které by se mohly stát platformami 

Struktura vytvořená pro transakci se skupinou BPCE je dokonce složitější než typická sekuritizace – a také 
inovativnější. 

Většina sekuritizačních operací představuje soubor podkladových úvěrů poskytnutých v určitém časovém 
období. Operace realizovaná se skupinou BPCE umožňuje francouzské bance pravidelně nahrazovat 
podkladové úvěry novými úvěry. Banka by tak mohla efektivně používat stejnou strukturu po desítky let, 

“ Rozsah operací Evropské 
investiční banky umožňuje zajistit 
ekonomickou efektivitu. ” 
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tedy i dlouho poté, co budou první podkladové úvěry splaceny. „V tomto ohledu se blíží sekuritizační 
platformě, kterou by mohla zřídit Evropská investiční banka v rámci podpory unie kapitálových trhů“, 
vysvětluje manažer strukturovaného financování Evropského investičního fondu Jesper Skoglund, který 
na transakci se skupinou BPCE pracoval. „V zavádění těchto sekuritizačních nástrojů chceme pokračovat, 
a podpořit tím nové úvěry,“ říká. „V Evropě se tak vytvoří aktivnější sekuritizační trh, který podpoří půjčky 
směřované do reálné ekonomiky.

Mistři technologií 

Evropský investiční fond stojí také za další iniciativou unie kapitálových trhů pocházející ze skupiny 
Evropské investiční banky, která je ve své podstatě opravdovou investiční platformou. 

Cílem iniciativy European Tech Champions je zaplnit mezeru na trhu rizikového kapitálu v Evropě 
a mobilizovat veřejné i soukromé zdroje. Většina evropských „deep-tech“ společností je totiž financována 
zahraničními investory. Pouze malá část z nich získává prostředky od evropských investorů a téměř žádné 
financování nepochází z kapitálových trhů.  

Velkou část rizikového kapitálu v Evropě zajišťuje Evropský investiční fond, který investuje do fondů, jež 
následně investují do začínajících a rozvíjejících se podniků. Iniciativa Tech Champions 2.0 bude mít 
stejný cíl, ale zaměří se také na mobilizaci velkých souborů zdrojů, například z evropských penzijních 
fondů a pojišťoven, které budou do iniciativy Tech Champions přicházet prostřednictvím investičního 
nástroje. Tito investoři obvykle nepovažují rizikový kapitál za něco, co by jim stálo za čas a zdroje, které 
jsou nutné pro relativně malé investice do rizikového kapitálu. Iniciativa Tech Champions 2.0 jim dá 
příležitost k větším investicím prostřednictvím nástroje, díky němuž získají v jediném kroku přístup 
k diverzifikovanému portfoliu evropského rizikového kapitálu. „Jakmile se investoři s touto třídou aktiv 
aspoň trochu seznámí, budou ochotnější věnovat podstatné objemy finančních prostředků,“ myslí si 
odborník na strukturování transakcí v Evropském investičním fondu Adrian Zambrano. 

Evropský trh s rizikovým kapitálem získá díky iniciativě Tech Champions dvojnásobnou podporu. Za prvé, 
prostřednictvím investic do platformy Tech Champions vstoupí na trh takoví investoři, jako jsou penzijní 
fondy. Za druhé, následné navýšení investic do fondů rizikového kapitálu umožní většímu počtu těchto 
fondů dosáhnout svých cílů, pokud jde o shromažďování finančních prostředků, a zvýšit tak objem 
financí, které budou k dispozici pro začínající a rozvíjející se podniky. „Chceme evropským investorům 
otevřít přístup k této třídě aktiv,“ vysvětluje Zambrano. „I když je to velmi náročný úkol, očekáváme, že 
půjde o průlomové řešení.“ 

K zahájení činnosti fondu přispělo šest členských států EU společně s Evropskou investiční bankou 
částkou 3,7 miliardy eur. Očekává se, že se fond otevře soukromým investorům v roce 2025.

“ Očekáváme, že půjde o průlomové řešení. ”
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V roce 2024 jsme získali emisemi dluhopisů 63,4 miliardy eur, 
včetně 18,3 miliardy eur v zelených dluhopisech a 

dluhopisech zaměřených na udržitelný rozvoj, a to ve 13 různých 
měnách. Banka se zaměřila na euro a americký dolar, ale v zájmu 
diverzifikace zdrojů financování vydala dluhopisy i v dalších měnách, 
jako je australský dolar, švýcarský frank, egyptská libra, britská libra, 
hongkongský dolar, indická rupie, mexické peso, norská koruna, 
polský zlotý, švédská koruna či jihoafrický rand. 

EMISE PODLE MĚNY

EUR USD JINÉ

47 %

41 %

12 %

SEVERNÍ, 
STŘEDNÍ A 

JIŽNÍ AMERIKA

13 % 16 %14 % 21 %

KDE SE BEROU  
PENÍZE

Evropská investiční banka, která je jednou z největších mnohostranných 
finančních institucí a poskytovatelů financování v oblasti klimatu na světě, je 
odhodlána financovat projekty, které podporují hospodářský růst, opatření 
v oblasti klimatu a sociální pokrok v Evropě i na celém světě. K naplnění 
těchto ambicí a splnění svých úvěrových cílů získává Evropská investiční 
banka dlouhodobé finanční prostředky prostřednictvím emisí dluhopisů na 
mezinárodních kapitálových trzích. Tyto dluhopisy lákají investory po celém 
světě.
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Investice do těchto emisí i nadále pocházejí převážně z Evropy – evropští investoři zastupují přibližně dvě 
třetiny všech investic. Zbývající třetina připadá na investory z Asie, Severní, Střední a Jižní Ameriky, 
Blízkého východu a Afriky. To vše podtrhuje globální působnost Evropské investiční banky.

Jako lídr v oblasti inovací na kapitálových trzích stojí Evropská investiční banka i v čele udržitelného 
financování a digitální transformace. V roce 2024 jsme překročili 100 miliard eur v emisích zelených 
dluhopisů a dluhopisů zaměřených na udržitelný rozvoj. První zelený dluhopis jsme vydali v roce 2007. 
Tyto dluhopisy jsou určeny na financování environmentálních a sociálních projektů. Mezi naše nejnovější 
průkopnické projekty patří emise několika digitálních dluhopisů. V roce 2024 jsme posílili své vedoucí 
postavení v oblasti digitálních inovací tím, že jsme se podíleli na aktivitě Eurosystému zkoumající nové 
technologie pro mezibankovní vypořádání v penězích centrální banky.

BLÍZKÝ VÝCHOD A AFRIKA

2 % 1 % 3 % 2 %

64 %62 % 66 %64 %

ASIE

13 %24 % 15 %20 %

2023 20242021 2022

EVROPA
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ŘÍZENÍ

E IB je jednak subjektem Evropské unie nesoucím odpovědnost vůči členským státům a také bankou, 
jež při rozhodování, řízení a kontrole uplatňuje nejlepší použitelnou bankovní praxi.

Rada guvernérů sestává z ministrů vlád každého z 27 členských států, zpravidla ministrů financí. Guvernéři 
vydávají obecné směrnice týkající se úvěrové politiky banky a jednou ročně schvalují její roční účetní 
výkazy. Rozhodují o zvýšení kapitálu a o účasti banky na financování operací mimo Evropskou unii. 
Jmenují také správní radu, řídící výbor a výbor pro audit.

Správní rada rozhoduje o úvěrech, programech vydávání dluhopisů a dalších otázkách financování. Schází 
se jednou měsíčně, aby zajistila fungování banky v souladu se smlouvami EU, vlastním statutem banky 
a všeobecnými směrnicemi stanovenými Radou guvernérů. Správní rada má 28 členů, z nichž po jednom 
nominují všechny členské státy a jednoho Evropská komise. Má také 31 zastupujících členů. Za účelem 
rozšíření odborných kapacit správní rady bylo do rady kooptováno šest odborníků bez hlasovacího práva. 
Rozhodnutí se přijímají většinou představující alespoň 50 % kapitálu upsaného členskými státy a jednou 
třetinou členů správní rady s hlasovacím právem, nestanoví-li statut jinak. Správní radě předsedá 
předseda, který se neúčastní hlasování. 

Řídící výbor je rezidentním rozhodovacím orgánem banky. Dohlíží na její běžný provoz, připravuje 
rozhodnutí správní rady a zajišťuje jejich provádění. Schází se jednou týdně. Řídící výbor pracuje pod 
dohledem prezidenta a pod kontrolou správní rady. Dalších osm členů tvoří viceprezidenti EIB. Členové 
jsou jmenováni i opakovaně na dobu šesti let a jsou odpovědní výhradně bance. 

Banka má také nezávislý výbor pro audit, který se zodpovídá přímo Radě guvernérů. Odpovídá za audit 
účtů EIB a skupiny EIB, za každoroční ověřování, zda jsou operace EIB prováděny – a její účetnictví vedeno 
– řádně, a za ověřování, zda jsou činnosti banky v souladu s osvědčenými bankovními postupy. Výroční 
zpráva výboru pro audit za příslušný rozpočtový rok se předkládá Radě guvernérů spolu s vyjádřením 
řídícího výboru. Výbor pro audit sestává z šesti členů jmenovaných na dobu šesti po sobě jdoucích 
finančních let. Členové nemohou být jmenováni opakovaně. Kromě toho může Rada guvernérů jmenovat 
tři pozorovatele, kteří budou výboru pomáhat při plnění konkrétních úkolů.
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KLÍČOVÉ BODY OPERAČNÍHO 
PLÁNU SKUPINY PRO OBDOBÍ 
2025–2027

• Růst a konkurenceschopnost podniků  
• Rizikovější investice v podobě rozvojových úvěrů  
• Výzkum a vývoj disruptivních technologií  
• Obnovitelná energie a udržitelná infrastruktura  
• Bezpečnost a obrana  

V letech 2025 až 2027 se očekávají dalekosáhlé technologické změny, růst nákladů spojených se změnou 
klimatu a také poptávka po vyšších investicích do obrany, bydlení a globálních potřeb. 

Očekáváme, že v roce 2025 vzroste celkový objem našich podepsaných transakcí na přibližně 95 miliard eur.  

V roce 2025 bude podíl finančních prostředků banky na opatřeních v oblasti klimatu a environmentální 
udržitelnosti nadále přesahovat 50 %. Zvýšíme podporu růstu podniků a jejich konkurenceschopnosti  
a zároveň budeme investovat více peněz do rizikovějších projektů v oblasti kapitálu a rozvojových úvěrů.  

Naše činnost v Evropě v roce 2025 podpoří odvětví, jako jsou obnovitelné zdroje energie a udržitelná 
infrastruktura, energetické sítě a propojovací vedení, zdokonalená výroba automobilů, větší objem 
ekologického vodíku a jeho skladování a snížení emisí uhlíku v těžkém průmyslu.  

Podpoříme nový program Strategic TechEU, jehož cílem je zvýšit financování výzkumu, digitalizace 
a technologií. Navýšíme investice do nových technologií, jako je kvantová výpočetní technika, umělá 
inteligence, biotechnologie a zdravotnictví.  

Skupina EIB rozšíří svou pomoc pro bezpečnostní a obranný průmysl. Již byly podepsány dohody 
o partnerství s Inovačním fondem NATO a s Evropskou obrannou agenturou.  

Rozšíříme finanční a poradenskou podporu, pokud jde o dostupné bydlení, zejména pro mladší generace. 
Budeme klást větší důraz na tři oblasti: výzkum nových stavebních technologií, energetickou účinnost 
starších obydlí a výstavbu nového dostupného bydlení. 

Očekáváme, že v roce 2025 nabídneme nové iniciativy pro silnější unii kapitálových trhů. Představíme 
návrhy robustnějších trhů se zelenými a digitálními dluhopisy, které pomohou evropským podnikům 
získat více finančních prostředků z veřejných i soukromých zdrojů. Evropský investiční fond sehraje 
klíčovou roli lídra v oblasti rizikového kapitálu.  

Útvar EIB Global se zaměří na odvětví, jako je zásobování vodou, malé podniky a energetická účinnost. 
I nadále budeme podporovat Ukrajinu a rozšiřování Evropské unie na východ. Hlavními objekty našich 
globálních aktivit zůstanou Středomoří a subsaharská Afrika. 

Skupina EIB bude v neposlední řadě pokračovat ve zjednodušování procesů, aby byla schopna rychleji 
poskytovat finanční a poradenskou podporu v zájmu konkurenceschopnosti Evropy. Předložíme 
ambiciózní návrhy na zjednodušení mandátů pro financování, omezení reportovacích požadavků 
a omezení byrokracie.
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Základní priority Evropské investiční banky
Více informací naleznete zde

https://www.eib.org/en/about/at-a-glance/eib-core-strategic-priorities




NAŠI PROSPERITU
PRIORITY PRO 
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